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سرمقاله

آسیب شناسی عدم توازن قیمت 
نهاده های تولید و محصولات فولادی

بهادر احرامیان 
مدیرعامل شرکت فولاد یزد

در حال حاضر و همزمان با رکود شدید حاکم بر بازار فولاد کشور، بسیاری صنایع فولاد کشورمان با چالش عدم توازن قیمت های نهاده های تولید و 
محصول نهایی تولیدی مواجه هستند. به طور مثال در بخش نورد تفاوت قیمت میلگرد ساختمانی شمش با در نظر گرفتن هزینه های مالی، کرایه حمل، 
پرت ضایعات و هزینه تبدیل منفی می باشد. در بخش فولاد سازی نیز با توجه به افزایش قیمت قراضه و آهن اسفنجی در ماه های اخیر شاید بتوان گفت 
که تنها تولیدکنندگان با راندمان بالا در حاشیه سود باقی مانده اند. در این شرایط تنها فولاد سازان مجتمعی )Integrated( هستند که به طور کلی در 
سود قرار دارند اما واضح است که با تحلیل حسابداری بهای تمام شده و صنعتی حتی این واحد ها نیز در بخش های فولاد سازی و مخصوصا نورد در 
زیان قرار دارند و ارزش افزوده تولید را در بخش های بالاتر مانند احیا به دست می آورند. با نزدیک شدن به اجرای مرحله دوم طرح هدفمندی یارانه ها و 

افزایش هزینه تولید انتظار می رود این مشکل تشدید شود.
 روند تغییرات قیمت نهاده ها و محصولات فولادی در ماه های اخیر بیانگر این مطلب است که بر خلاف رویه معمول حرکت قیمت ها یکسان نبوده اند 
و در شرایطی که بیشتر کالاها با کاهش قیمت مواجه بوده اند برخی اقلام مانند قراضه و آهن اسنفجی با افزایش قیمت مواجه بوده اند و شمش فولادی 
نیز با کاهشی بسیار کمتر از محصول تغییر کرده است. منشا کاهش سودآوری و حتی زیان ده شدن برخی حلقه های زنجیره فولاد در این امر نهفته است.

به اعتقاد این جانب یکی از ریشه های این روند قیمتی تفاوت امکانات در اختیار تولید کنندگان فولاد مخصوصا میان گروه دولتی و خصوصی می باشد. 
به طور مثال از آنجا که زنجیره تولید کنندگان دولتی از کنسانتره آغاز میگردد که با قیمت ویژه در دسترس ایشان قرار میگرد این تولید کنندگان امکان 
خرید قراضه )که سهم کوچکی از قیمت تمام شده را برایشان شامل می شود( با قیمت های بالاتر پیدا می کنند و به راحتی در بازار رقابتی قراضه امکان 
بالابردن قیمت و خارج کردن کارخانجات که پایه شارژ فلزی کوره شان براساس قراضه است را پیدا می کنند. همین امر باعث می شود که تولید کنندگانی 
 که دسترسی به آهن اسفنجی تولید خود نداشته باشند نتوانند قیمت تمام شده خود را کاهش داده و همین امر به ادامه ایستایی قیمت ها و وضعیت فعلی 

   کمک می کند.
       مزیت ذکر شده به دلیل حاشیه سودی که ایجاد می کند این اجازه را به تولید کنندگان دولتی می دهد که بتوانند بر خلاف 
رویه معمول در صنعت فولاد دنیا با مقاومت در برابر تعدیل قیمت ها چندین ماه تولید خود را انبار کرده و پروسه      
                 تنظیم قیمت ها را به تاخیر بیاندازند. نگاهی به روند موجودی محصول کارخانجات بزرگ حاکی از 
                     این است که از ابتدای سال 92 از وضعیت پیش فروش چندین ماهه به حالتی رسیده ایم 
که در حال حاضر اکثر کارخانجات چندین ماه تولید خود را در انبار نگاهداری می نمایند.       
امکانات مالی قوی ترین فولاد سازان دنیا نیز به ایشان اجازه این حرکت         
             را نمی دهد و در روال عادی صنعت فولاد دنیا در این 
            شــرایط یا شاهد عکس العمل کاهش تولید یا تعدیل 

        قیمت می باشیم.
به طور کلی در تحلیل قیمت ها در صنعت فولاد می بایست          
همواره به این نکته توجه داشت که اساسا صنعت فولاد          
یک صنعت »تبدیل« می باشــد. بنابراین بیشتر از آنکه          
»سطح قیمت ها« مهم باشند »تناسب قیمت ها« اهمیت          
                       دارد به این معنا که قیمت سنگ آهن، گندله، آهن اسفنجی 
                    تا محصول نهایی تفاوت منطقی داشته باشند. به دلیل شرایط 
                    تحریم و عدم امکان اســتفاده از ال ســی جهت صادرات 
                 محصولات فولادی به نظر می رســد صادرات محصولات در 
              تناژهای پایین و با قیمت هایی پایینتر از قیمت های جهانی در 
            کوتاه مدت مقدور خواهد بود. بنابراین در شــرایطی که بازار داخلی 
        کشــش مصرف تمام آنچه در داخل تولید می شــود را ندارد، گزینه 
جایگزین برای تولید کنندگان کاهش تولید یا با باز شدن درهای صادرات         
است. تن دادن به قیمت هایی که صادرات را توجیه پذیر نماید. انتظار         
مــی رود با لغو محدودیت های صادرات محصولات فولادی شــاهد         
تنظیم قیمت ها محصولات فولادی و بهبود ســودآوری حلقه های         

زنجیره تولید فولاد باشیم.       
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با توجه به آمار و ارقامی که منتشر شده به نظر می رسد حدود 13هزار میلیارد 
تومان کسری در بودجه جدید وجود دارد و طبق عادت گذشته، دولت هر زمان 
با کسری بودجه مواجه می شود، اولین جایی که برای جبران به آن می اندیشد، 

تولید است. 10هزارمیلیاردتومان یارانه در نظر گرفته شده فقط شامل بخش 
تولید نیست و همین مقدار نیز خیلی کمتر از 30درصدی است که طبق قانون 
هدفمندی، قرار است به بخش تولید تخصیص داده شود. همچنین مشخص 
نیست که چه میزان از این قرار است به بخش تولید برسد. در مجموع در حالت 
خوشبینانه حداکثر 50درصد از 10هزارمیلیاردتومان به واحدهای تولیدی خواهد 
رسید که با توجه به وضعیتی که این بخش با آن روبه رو است مقدار کافی و 

موثری نیست.

نقطه نظر

کسری بودجه را از تولید
جبران نکنیم

جمشید عدالتیان 
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع و معادن ایران

واحدهای تولید میلگرد در ایران دچار مشــکلات زنجیره واری هستند که 
مهمترین آنها را می توان به شــرح ذیل نام برد: عدم پرداخت تسهیلات 
بانکی )سرمایه در گردش( به شرکت های تولیدی، عدم تمدید تسهیلات 
ریالی )سررســید شده(، عدم وجود منابع کافی جهت اعطای تسهیلات به 

شرکت های تولیدی، به طول انجامیدن بررسی درخواست تسهیلات توسط 
بانک ها، عدم تخصیص ارز جهت واردات شــمش و در صورت تخصیص 
ارز زمــان صدور حواله ماه ها به طول می انجامد که موجب تاخیر در روند 
ورود کالا می باشــد، درصد بالای کارمزد صرافی ها جهت ارســال حواله 
عدم همکاری بانک ها جهت سهولت در روند واردات شمش و مواد اولیه و 
اختلاف کم قیمت شمش و میلگرد در بازار داخل به طوری که این اختلاف 
هزینه های حمل و هزینه تبدیل را نمی پوشاند و عدم اختصاص یارانه به 
بخش تولید بعد از آزادسازی حامل های انرژی می باشد. هم اکنون بخشی 
از تولید میلگرد کشور در انبار کارخانه ها دپو شده که دلیل این مسئله بالا 
بودن قیمت های تولید در مقایسه با قیمت جهانی می باشد و رکود موجود 
در بخش مســکن و متوقف شدن پروژه های دولتی و به دنبال آن کاهش 

تقاضا، مشکلات حادی را برای تولید ایجاد کرده است.

مشکلات واحدهای تولیدکننده میلگرد

علیرضا عکاف زاده
مدیر عامل صنایع فولاد كرمان

در ماده21 بودجه جدید آمده است که 10هزارمیلیاردتومان به سه بخش که 
یکی از آنها تولید است، تخصیص داده شود. این رقم، میزان قابل توجهی 

نیست، در صورتی که در قانون هدفمندی یارانه ها تاکید شده 30درصد از 
محل درآمدهای هدفمندی یارانه ها به بخش تولید تخصیص داده شود که 
اگر این را ملاک قرار دهیم باید 20هزارمیلیارد به بخش تولید برسد. در حال 
حاضر، تولید با چنان وضعیت بغرنجی روبه رو است که به نظر من حتی اگر 
تمام 10میلیاردتومان هم به بخش تولید تخصیص داده شود قادر نخواهد 
بود مشــکلات این بخش را حل کند. باید ابتدا اجرای قانون هدفمندی در 
مرحله اول و نتایج آن بررسی شود و هدفمندی در دوره دوم به مدت شش 

ماه مسکوت بماند و جوانب مختلف آن را بررسی کنیم.

مشکلات تولیدکنندگنندگان در 
مرحله دوم طرح هدفمندی

مسعود دانشمند 
 رییس اتاق ایران و امارات
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در ابتدا فرصت را مغتنم شــمرده و از اعضای محترم نشریه وزین 
چیلان که همواره در انتقال نقطه نظرات و پیشنهادات فولادی ها 
سهم بسزایی داشته اند تشکر می نمایم و امیدوارم مطالبی که در 
ادامه بیان می شود به بهبود کسب و کار همه ی عزیزانی که در این 

صنعت مشغولند کمک کرده باشد. 
مواردی از قبیل معضلات سیســتم بانکی، مشــکلات تهیه مواد 
اولیه، حمل و نقل، مسائل کلان و خرد اقتصادی از جمله مسائلی 
اســت که کم و بیش توسط ســایر همکاران و همچنین اینجانب 
در شــماره های قبل نشریه چیلان به آن اشاره  شده است، لیکن 
به نظر می رســد بحث »استاندارد« و »کیفیت« خصوصاً کیفیت 
استاندارد و مطلوب از جمله موارد قابل تامل باشد، به دلیل اینکه 
فرضا یک تولید کننده میلگرد اساســا باید استانداردهای داخلی و 
در صورت صادرات، اســتانداردهای بازار هدف را رعایت نماید. آیا 
اســتاندارد های تدوین شــده که تولید کننده برای رعایت آن زیر 
ذره بیــن قرار دارد در مرحله اجرا مورد توجه جدی کارشناســان 

آن صنعت قرارمی گیــرد؟ علاوه بر این، آیا بهتر نیســت که این 
اســتانداردها همزمان با شــتاب توســعه علمی و تکنولوژیکی و 

دستاوردهای تولیدی کشور به روز گردد؟ 
متاسفانه مقررات ملیِ وضع شــده مربوط به دهه های قبل است 
و دســت مجریان را در اســتفاده از میلگردهای با مقاومت بالا در 
ساختمان سازی بسته اســت و این موضوع موجبات سرخوردگی 
تولیدکنندگانی مانند فولاد کویر شــده که در راه ارتقای کیفیت 
تلاش فراوان نموده و هزینه های بســیاری پرداخت کرده است. ما 
هم اکنون شاهد این مساله درد آوریم که میلگردی در بازار مبادله 
و مصرف می گردد که گاهاً در پایین ترین سطوح استاندارد تولید 

شده و یا وارد می گردد.
 رفع این مســاله به همکاری همه نیاز اســت، هم همکاران ما در 
بخش تولید که باید توجه بیشــتری به نیاز های مصرف کنندگان 
داسته باشند و هم نهادهای تصمیم ساز استاندارد. همچنین لازم 
است در تدوین و بازنگری استانداردها دقت بیشتری شود و به جای 
توجه به محدودیت های تولید به پتانســیل های موجود بپردازند. 
در نهایت مصرف کنندگان نیز باید به محصولات فولادی با کیفیت 
اهمیت بیشــتری دهند و صرفا نگاه هزینه ای کوتاه مدت نداشته 

باشند. 

علیرغم اینکه صنعت فولاد جزو صنایع بالادستی است اما فاقد انسجام 
در سیاســت گذاری و سند راهبردی و نقشه راه مدون است. صنعت 
فولاد و زنجیره وابسته به آن با وجود گستردگی و اهمیت فوق العاده ای 
که به دلیل تغذیه خطوط صنایع پایین دستی دارد، فاقد یک راهبرد 

مشخص است.
در مساله خصوصی سازی چه در صنعت فولاد و چه در صنایع دیگر 
باید یک راهبرد درســت و واقعی به دور از شعار و اهداف غیرواقعی 
تعریف کنیم. برای رســیدن به یــک قانون جامــع و فراگیر برای 
صنعت فولاد لازم اســت کارگروهی از دولت، مجلس و نمایندگان 

صنعت فولاد وجود داشــته باشــند تا روی ایــن موضوع کار کنند. 
متاســفانه این قانون جامع و برنامه مشــخص نــه تنها در صنعت 
فولاد بلکه در ســایر صنایع نیــز وجود ندارد، حتــی اگر برنامه ای 
 نیز وجود داشــته باشــد به اندازه کافی فراگیر و قابل دفاع نیست.

وزارت صنعت، معدن و تجارت می تواند با تشــکیل ســتادی برای 
یکپارچگــی در مدیریت صنایع فولادی به کارهای مطالعاتی، علمی 
و تجربی در این زمینه وارد شــود و از همه ظرفیت  ها نیز به خوبی 
استفاده کند تا بتوان به برنامه کارآمد و منسجمی برای این صنعت 
دســت پیدا کرد. از طرفی چون به قوانین تجاری و حمایتی نیز نیاز 
است مجلس با کمال میل کمک خواهد کرد تا خلأهای قانونی این 
موضوع رفع شــود تا در نهایت بتوانیم با هم افزایی بخش های اجرا و 
تقنین، یکپارچگی و دوری جستن از هرگونه تعارض و ناهماهنگی، 
سیاســت گذاری و مدیریت صنعت فولاد و معدن کشور را با تدوین 

برنامه راهبردی وتهیه اسناد بالا دستی نهادینه کنیم.

رعایت کیفیت استاندارد در 
تولید میلگرد 

اهمیت تدوین سند راهبردی برای 
صنعت فولاد 

احمد خوروش 
مدیر عامل مجتمع فولاد كویر

علی علیلو 
 عضو كمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی
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رويداد

انجمن جهانی فولاد در تازه ترین گزارش خود ایران را با تولید 
15/4 میلیون تن فولاد خام به عنوان پانزدهمین فولادساز بزرگ 

جهان در سال 2013 میلادی معرفی کرد.
به گزارش چیــلان، تولید فولاد خام ایران از 14/5 میلیون تن 
در ســال 2012 به 15/4 میلیون تن در سال 2013 رسید و به 
این ترتیب ایران در سال قبل رشد 6/6 درصدی تولید فولاد را 

تجربه کرد.
بر این اساس، ایران در منطقه خاورمیانه رتبه دوم و در قاره آسیا 
نیز رتبه هفتم را از نظر میزان تولید فولاد خام به خود اختصاص 
داد. مجموع تولید جهانی فولاد خام در سال گذشته میلادی با 
رشــد 3/5 درصدی نسبت به سال 2012 بالغ بر یک میلیارد و 

60۷ میلیون تن شد.  

فولاد ایران در جایــگاه پانزدهم جهان و 
هفتم آسیا قرار گرفت

همزمان با سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت به استان قزوین، خط 
تولید ورق گالوانیزه CGL2 به ظرفیت 504 هزار تن و خط 180 
هزار تنی تولید ورق گالوانیزه رنگی CCL از طرح های توســعه 

شرکت هفت الماس به بهره برداری رسید.
به گزارش چیلان، محمدرضا نعمت زاده در مراســم بهره  برداری 
از این دو طرح توســعه هفت الماس اظهار داشت: شرکت هفت 
المــاس اقدام به راه اندازی واحد ورق گرم با ظرفیت یک میلیون 
تن در استان قزوین کرده است که امیدواریم در مدت مقرر موفق 

به راه اندازی شده و توسعه یابد.
وی افزود: واحد صنعتی شرکت هفت الماس در مرحله صادرات 
قرار دارد و امسال نسبت به سال گذشته میزان صادرات بیشتری 

داشته است.
نعمت زاده در این مراسم اضافه کرد: برخی از واحدهای صنعتی 
اگر نیاز به نوسازی داشته باشند وزارت صنعت، معدن و تجارت 

آمادگی خود را برای نوسازی واحدها اعلام می کند.

با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت:
طرح های توسعه هفت الماس افتتاح شد

مدیر فولاد سازی و ریخته گری مجتمع فولاد هرمزگان به چیلان گفت: رسیدن به ظرفیت اسمی یک و نیم میلیون تن تختال در سال و 
شروع طرح توسعه برای تولید 3 میلیون تن فولاد در سال از اولویت های سال 93 مجتمع فولاد هرمزگان است.

مجید ابوعطیوی ادامه داد: مجتمع فولاد هرمزگان تنها مجتمع فولاد کشور است که می تواند تختال هایی با عرض 2 متر تولید کند و 
سرعت ریخته گری تا 1/6 متر بردقیقه دارد و مجهز به آخرین فناوری کنترل آلودگی است. 

وی افزود: تولید تختال در شــرکت فولاد هرمزگان در 10 ماه امســال 9۷ درصد بیشتر از مدت مشــابه سال قبل ثبت شد. در 10 ماه 
امسال880 هزار تن تختال در این کارخانه تولید شده است. در این مدت همچنین تولید آهن اسفنجی با 22 درصد افزایش به یک میلیون 

و 200 هزار تن رسید.
ابوعطیوی افزایش شمار ذوب های ریخته گری پیوسته، ارتقا بهره وری، کاهش ضایعات و افزایش مهارت نیروی انسانی را از مهترین دلایل 

افزایش تولیدات در 10 ماه امسال عنوان کرد.
شایان ذکر است که مجتمع فولاد هرمزگان در سال 90 با ظرفیت تولیدسالانه 1/5میلیون تن تختال به بهره برداری رسید

فولاد هرمزگان در سال 93 کلید می زند:
طرح تولید 3 میلیون تن فولاد در سال
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دبیر انجمن تولیدکنندگان فولا ایران با اشــاره به مشــکلات 
تولیدکنندگان فولاد کشــور گفت: هم اکنون در بازار داخل به 
دلیل محدودیت های پیش آمده نیز خرید و فروشــی صورت 
نمی گیرد و بازار راکد است، تولیدکنندگان محصولات خود را با 
ضرر تولید می کنند و تا 60 درصد هزینه اضافه دارند همچنین 
شیفت کاری کارخانجات از 3 شیفت به 1 شیفت کاری تقلیل 

یافته است.
رسول خلیفه سلطانی، اظهار داشت: آزاد شدن صادرات فولاد 
باید یک ســال پیش صورت می گرفت که با تغییر دولت این 
موضوع به تعویق افتاد. وی تصریح کرد: توقف در صادرات باعث 

شد ترک  ها بازار فولاد عراق را از ما بگیرند.
وی افزود: هم اکنون در محصولات فولادی نظیر میلگرد، نبشی 
و ناودانی به صورت کامل می توان نیاز داخل را پوشــش داد و 
نیازی به واردات این محصولات نداریم و به نظر می رسد دولت 
باید در شــرایط کنونی صادرات فولاد را نه به صورت مقطعی 
بلکه به صورت کامل آزاد کند هر چند دولت نگران کمبود فولاد 
داخل است و همین امر باعث شده تا صادرات فولاد را مقطعی 

آزاد کند اما تولیدات تکاپوی نیاز داخل را می کند.
خلیفه سلطانی خاطر نشان کرد: همچنین ورق های با ضخامت 
کم اعم از گرم و ســرد نیز قابل صادر شــدن است زیرا تولید 

کنندگان بازاری در داخل برای فروش ندارند.

دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد:
فولادسازان با ضرر تولید می کنند

مدیر عامل شرکت جهان فولاد سیرجان روند تکمیلی ساخت 
کارخانه فولاد ســیرجان را مثبت ارزیابــی و از تکمیل این 

کارخانه در آینده ای نزدیک خبر داد.
علی عباسلو افزود: احداث این کارخانه علاوه بر اشتغال زایی 
در استان سبب پیشرفت صنعت فولاد در کشور نیز می شود.
وی بــا بیان این مطلب گفت: قــرارداد احداث کارخانه یک 
میلیون تنی تولید شمش فولاد با مشارکت شرکت تنوا ایتالیا 
و یک شرکت خصوصی ایران در مهر ماه بسته شد و در حال 

حاضر پیمانکاران در حال اجرایی کردن آن هستند. 
عباســلو خواســتار حمایت دولــت و وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت از صنعــت فولاد به خصوص طــرح های احداث 
کارخانه ها شد و این امر را گامی مثبت در جهت رسیدن به 

خودکفایی در صنعت فولاد دانست.

کارخانه یک میلیون تنی تولید شمش 
فولاد سیرجان احداث می شود

صنایع فولاد هیربد زرندیه با احداث خطوط تولید پروفیل، میلگرد و شمش امکان تولید یک میلیون و 200 هزار تن پروفیل، یک میلیون تن میلگرد و 500 
هزار تن شمش در سال دارد.

به گزارش چیلان، مدیر عامل این مجتمع گفت: برای راه اندازی این مجموعه صنعتی 10 هزار میلیارد ریال اعتبار سرمایه گذاری به صورت تسهیلات و 
آورده بخش خصوصی هزینه شده است. جلیل میراحمدپور ادامه داد: هم اکنون بیش از 800 نفر در این مجموعه صنعتی جذب شده اند و با افتتاح آن، زمینه 
اشتغال حدود سه هزار نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم فراهم خواهد شد. وی با بیان این که این شرکت در زمینی به مساحت 35 هکتار احداث شده 

است، افزود: ساخت 150 هزار متر سوله در این سطح و به صورت یکپارچه در کشور کم نظیر است. 
لازم به اطلاع است که صنایع فولاد هیربد در شهر صنعتی مامونیه مرکز شهرستان زرندیه و در 80 کیلومتری تهران احداث شده است.

صنایع فولاد هیربد راه اندازی شد
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رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان گفت: با راه اندازی نخستین واحد تولید کنسانتره آهن، زنجیره تولید فولاد در این استان 
تکمیل شد.

به گزارش چیلان به نقل از فولاد نیوز، علی معصومی اظهار داشت: با حضور سرمایه گذاران چینی، چرخه تولید فولاد از خردایش، دانه بندی 
و تغلیظ سنگ آهن تا تولید شمش و نورد در استان زنجان تکمیل شد.

وی تصریح کرد: استان زنجان با دارا بودن 15 واحد ذوب و نورد، سالانه یک میلیون و 260 هزار تن ذوب و نورد تولید می کند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان افزود: در زمینه تولید فولاد در بخش های مختلف از قبیل تولید ذوب و نورد، گندله 
ســازی و کنسانتره ســنگ آهن هم اکنون 15 طرح با ظرفیت اســمی 12 میلیون تن در حال راه اندازی است. معصومی، سرمایه گذاری 
پیش بینی شده برای این طرح ها را بالغ بر 22 هزار میلیارد ریال با اشتغال زایی 3 هزار و ۷00 نفر عنوان کرد و ادامه داد: در بین این طرح ها 
سه طرح از سوی سرمایه گذاران چینی در حال راه اندازی است که واحد تولید کنسانتره آهن در روزهای اخیر به بهره برداری رسیده است.

این مقام مسئول گفت: این واحد هم اکنون با تولید آزمایشی روزانه یک هزار و 500 تن کنسانتره آهن فعالیت خود را آغاز که با ادامه فعالیت 
خود، ظرفیت تولید سالانه یک میلیون و 200 هزار تن را پیش بینی کرده است.

وی یادآور شد: سرمایه گذاری صورت گرفته از سوی این سرمایه گذاران برای این طرح بالغ بر 340 میلیارد ریال است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان با اشاره به معادن غنی استان در زمینه سنگ آهن اذعان داشت: معادن استان زنجان 

از ظرفیت بالایی در بخش سنگ آهن برخوردار است به طوری که کل ذخایر قطعی کشف شده سنگ آهن تاکنون 12 میلیون تن است.

زنجیره تولید فولاد در استان زنجان تکمیل شد

گمــرک ایران در تــازه ترین گزارش خــود از وضعیت تجارت 
خارجی کشور در 10 ماهه سال 1392 از صادرات یک میلیارد 

و 104 میلیون دلاری سنگ آهن کشور در این مدت خبر داد.
به گزارش چیلان، براســاس تازه تریــن آمارهای گمرک ایران 
ســنگ آهن در 10 ماهه امسال همچون ماه های قبل در صدر 
فهرست کالاهای صادراتی غیرنفتی کشور قرار گرفت. در 9 ماهه 
امسال 16 میلیون و 143 هزار تن سنگ آهن هماتیت دانه بندی 
به ارزش یک میلیارد و 44 میلیون دلار از کشور صادر شده بود.

گمرک خبر از حجم بالای صادرات 
سنگ آهن داد 

نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس شورای اسلامی گفت: 
مجتمع فولاد جلگه رخ 30 درصد پیشرفت فیزیکی دارد که 
امیدوارم با حمایــت دولت در آینده نزدیک به بهره برداری 

برسد.
به گزارش چیلان، این پروژه از جمله چهار پروژه ای اســت 
که وزیر اقتصــاد آن را در اولویت های اول و دوم خود قرار 
داده است. ابوالقاسم خسروی در ادامه گفت: برای پروژه فولاد 
جلگه رخ حدود 60 میلیارد ریال قســط اول توسط سرمایه 
گذار به بانک مرکزی واریز شــده است. این نماینده مجلس 
افزود: راه اندازی فولاد جلگه رخ با همکاری بخش خصوصی 

در حال ساخت می باشد.

فولاد جلگه تربت حیدریه 30 درصد 
پیشرفت دارد 
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سال گذشته میلادی ده کشور اول تولیدکننده فولاد دنیا به ترتیب چین، ژاپن، امریکا، هند، روسیه، کره جنوبی، آلمان، ترکیه، برزیل و اوکراین بودند. البته تولید 
اغلب آن ها نسبت به سال 2012 کاهش داشت ولی در چین، ژاپن و هند رشد در تولید نسبت به سال قبل مشاهده شد. بین این ده کشور بیشترین نرخ رشد 

متعلق به چین بوده با 7/5 درصد بهبود و بیشترین افت در تولید نیز در کره جنوبی با 4/4 درصد کاهش در تولید مشاهده شد. 
قابل ذکر است مجموع تولید فولاد جهانی سال گذشته یک میلیارد و 607 میلیون و 200 هزار تن بوده است. 

 مقایسه آمار تولید ده کشور بزرگ تولیدکننده فولاد دنیا در سال 2013 با سال 2012

تولید 2013کشور
)میلیون تن(

تولید 2012
نرخ رشد %)میلیون تن(

۷/5+۷۷9۷24/۷چین

3/1+110/610۷/2ژاپن

2-8۷88/۷امریکا

5/1+81/2۷۷/3هند

1/5-69/4۷0/4روسیه

4/4-6669/1کره جنوبی

0/2-42/642/۷آلمان

3/4-34/۷35/9ترکیه

1-34/234/5برزیل

0/5-32/833اوکراین

فولادسازان بزرگ دنیا در سال 2013

طبق آمار یوروفر، صادرات فولاد خام اتحادیه اروپا سال 2013 معادل 2/5 درصد نسبت به سال 2012  کاهش داشته است. در این میان، 
بیشترین محصولات فولادی صادر شده اتحادیه اروپا در سال 2013 میلگرد، مفتول و تیر آهن بوده است.

در این بین صادرات محصولات فولادی 5 درصد پایین آمده  است. مجموع صادرات فولاد 549 هزار تن در ماه بوده که 34 درصد نسبت 
به آمار 2012 افت داشت. 

بیشترین محصولات صادراتی فولاد اروپا
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تولیــد فولاد خام قزاقســتان در ســال 2013 با ۷/9 درصد 
کاهش به 3 میلیون و 4۷۷ هزار تن رســید. البته در دسامبر 
میزان تولید نسبت به مدت مشابه سال 2012 تا 45 درصد 
افزایش به 313 هزار تن رســید ولی نســبت به نوامبر 6/3 

درصد افت داشت.
بــه گزارش چیلان بــه نقل از مرکز خدمات فــولاد، در این 
بین تولید فولاد آلیاژی این کشــور با یک درصد رشد به یک 
میلیون و ۷08 هزار تن رسید. تولید انواع ورق نیز 5/2 درصد 

کاهش داشته است.

کاهش تولید فولاد در قزاقستان
کارخانه پوســکو که بزرگترین فولادســاز کره جنوبی اســت 
پیش بینی کرده بهبود اقتصادی در سطح جهان به بهبود فروش 
این کارخانه کمک می کند. لازم به ذکر اســت که افت تقاضای 
سازندگان کشتی، خودروسازان و بخش مسکن در سال2013، 

فروش فولاد این کارخانه و سوددهی آن را کاهش داد. 
پیش بینی شده اســت که فروش پوسکو از 56/8 میلیارد دلار 
سال گذشته به 65/3 میلیارد دلار بهبود یابد. کاهش سرعت رشد 
اقتصادی چین که بزرگترین مصرف کننده فولاد دنیاست، تقاضا 
را پایین آورده و قیمت فولاد را کاهش داده اســت و از این رو بر 

سوددهی فولادسازان در سطح دنیا تاثیر داشته است.
پیش بینی شــده مصرف فولاد در سطح جهان 3 تا 4 درصد در 
سال جاری افزایش یابد از این رو کارخانه پوسکو نیز قصد دارد 

تولید را بالا ببرد.

امیدواری فولادســاز کره ای به بهبود 
فروش فولاد 

طبق برنامه وزارت صنایع چین برای 19 صنعت مختلف این 
کشور، صنعت فولاد آن باید در سال 2013 معادل 2 میلیون 
و 630 هزار تن از ظرفیت تولید آهن و ۷ میلیون و 810 هزار 

تن از ظرفیت تولید فولاد خود می کاست.
به گزارش چیلان به نقل از مرکز خدمات فولاد، آمار ســایت 
استیل هوم حاکی از آن است که تا 20 ژانویه 2014 معادل 9 
میلیون و 646 هزار تن از ظرفیت تولید آهن کاسته شده که 
رشدی 26۷ درصدی نسبت به اهداف قبلی دارد. 11میلیون و 
۷95 هزار تن نیز از ظرفیت تولید فولاد کاسته شده که نسبت 

به اهداف دولت 51 درصد بالاتر بوده است. 

الزام فولادسازان چینی به کاهش 
ظرفیت تولید

تولید فولاد خام جهان ســال 2013 با 3/5 درصد رشد به یک 
میلیارد و 60۷ میلیون تن رســید. بیشترین نرخ رشد در آسیا و 
خاورمیانه مشــاهده شد و در سایر نقاط دنیا سال گذشته تولید 

فولاد خام اغلب نزولی بود. 
تولید سالانه آسیا سال گذشته میلادی یک میلیارد و 80 میلیون 
و 900 هزار تن بود که 6 درصد نسبت به سال 2012 بالا رفت. 
سهم آسیا از تولید فولاد خام دنیا از 65/۷ درصد به 6۷/3 درصد 

افزایش داشت. 
اتحادیــه اروپا کاهش 1/8 درصدی در تولید فولاد خام را تجربه 
نموده 165 میلیون و 600 هزار تن تولید داشــت. در امریکای 
شمالی تولید فولاد خام ســال 2013 معادل 1/9 درصد پایین 
آمــده به 119 میلیون و 300 هزار تن رســید. تولید امریکا 8۷ 
میلیون تن بوده و 2 درصد کاهش یافت. در ســی آی اس تولید 
1/8 درصد افت داشــته 108 میلیون و 900 هزار تن ثبت شد. 
در امریکای جنوبی نیز تولید فولاد خام 0/8 درصد پایین آمده به 

46 میلیون تن رسید. 

بیشترین رشــد تولید فولاد خام در 
آسیا و خاورمیانه 
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انعکاس

بخش انعکاس چیلان، گزارشــی کوتاه از مهمترین اقدامات و فعالیت های انجمن است که جهت اطلاع و 
همگرایی اعضای محترم انجمن در هر شماره از نشریه منتشر می شود. علاقه مندان می توانند برای کسب 

اطلاعات تکمیلی و اطلاع از سایر اقدامات انجام شده، با دفتر انجمن در تماس باشند.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

جلسه انجمن با معاون معدن و صنایع معدنی وزیر صنعت

در راســتای رایزنــی هــای انجمن با 
مقامات و مســئولین مختلف پیرامون 
مباحث اقتصــادی زنجیره تولید فولاد 
کشــور و انعکاس مســائل و مشکلات 
واحدهــای تولیدکننده فــولاد به آنها، 
جلســه ای در تاریخ 5 بهمن ماه سال 
جاری با حضور دبیــر و اعضای هیئت 
فولاد  کارشناسان ستاد  انجمن،  مدیره 
و دفتــر امور صنایع معدنــی و جناب 
آقای دکتر سرقینی،معاون امور معادن 
و صنایــع معدنی وزارت صنعت، معدن 

و تجارت در دفتر ایشان برگزار گردید.
در این جلســه دبیــر و اعضای هیئت 
مدیره انجمن گزارشی از وضعیت تولید 
فولاد در کشــور را ارائه نمودند و ضمن 
بیان مشکلات، خواســتار اتخاذ تدابیر 
مناســب و فوری برای خــروج از رکود 

فعلی بازار و بهبود وضعیت کارخانجات 
تولیدی شــدند. آقای دکتر ســرقینی 
نیز ضمن اظهار رضایــت از اقدامات و 
فعالیتهای انجمن، جایــگاه انجمن در 
تصمیم گیری هــا و برنامه ریزی های 
صنعت فولاد کشور را بسیار موثر و در 
زمره تشکل های برتر صنفی در کشور 
ارزیابی کــرد. ایشــان همچنین عدم 
توازن ایجاد شــده در توســعه صنعت 
فــولاد چه از لحاظ تولید و چه از منظر 
ایجاد ارزش افزوده را نتیجه تصمیمات  
غیر کارشناســی و تفکرات کوتاه مدت 
دانست و بر تلاش وزارت صنعت، معدن 
و تجارت برای برقراری توازن در زنجیره 
فولاد کشور تاکید کرد. دکتر سرقینی 
در خصوص مسائل مطرح شده در حوزه 
ســنگ آهن نیز ابراز امیدواری کرد که 

اختلافات فولادسازان و سنگ آهنی ها 
به زودی و از طریق تفاهم حل و فصل 

گردد.
شــایان ذکر اســت مســائل دیگری 
همچون اجرای ناقص و مبهم دســتور 
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت مبنی 
فولاد، چگونگی  آزادسازی صادرات  بر 
وضــع عــوارض صادراتــی و دریافت 
حــق انتفاع معادن ســنگ آهن، روند 
پیشرفت طرح های فولادی نیمه تمام 
و وضعیــت تامین مواد اولیه واحدهای 
مختلــف فولادی از جملــه فروآلیاژها 
نیز در این جلســه مطرح شد که مقرر 
گردید راهکارها و پیشنهادات حاضرین 
در هــر مورد از طریــق دفاتر مختلف 
وزارتخانه مورد بررسی و پیگیری قرار 

گیرد. 

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

پیگیری انجمن برای حل مشکلات واحدهای تولیدکننده شمش

بــه دنبال تــداوم رکود بــازار و روند 
کاهشــی قیمت شــمش و محصولات 
فولادی و عدم کاهش متناسب قیمت 
در حلقههــای ابتدایــی زنجیره تولید 
فولاد به ویژه گندله و آهن اســفنجی، 
جلســاتی با حضــور تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان بزرگ آهن اسفنجی 

در انجمن برگزار شد.
در این جلسات که مدیران شرکتهایی 
همچــون مجتمع فولاد ویــان، ذوب 
آهن پاسارگاد، ذوب آهن سهند غرب، 

ذوب آهن نطنز، ذوب آهن البرز غرب 
به همراه دبیر و اعضــاء هیئت مدیره 
انجمن در آن حضور داشتند، مسائل و 
مشکلات واحدهای تولیدکننده شمش 
فولادی مورد بررســی قرار گرفت و بر 
لزوم ایجاد تناســب بین قیمت گندله، 

آهن اسفنجی و شمش تأکید گردید.
راهکارهای  خصــوص  در  همچنیــن 
موجود بــرای مدیریت بازار قراضه نیز 
تبادل نظر صورت پذیرفت و مقرر شد 
تدابیر لازم در این خصوص در جلسات 

آتی مورد جمع بنــدی و تصویب قرار 
گیرد.

شــایان ذکر اســت انجمــن از طریق 
معاونت امور معــادن و صنایع معدنی 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت، دفتر 
برنامــه ریزی، تأمیــن توزیع و تنظیم 
بازار، سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان، و ســایر مســئولین 
ذیربط در حال پیگیری موضوع اســت 
که به محض حصــول نتیجه به اطلاع 

مخاطبان خواهد رسید.
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انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

جلسات مشترک انجمن، اتاق بازرگانی و انجمن سنگ آهن

به منظور تبــادل نظر پیرامون وضعیت 
تولید و صادرات سنگ آهن و راهکارهای 
هم راستایی منافع تولیدکنندگان سنگ 
آهن و فولاد، با ابتکار عمل نایب رئیس 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران جلســاتی با حضــور دبیر و اعضاء 
تولیدکنندگان  انجمنهای  هیئت مدیره 
و  تولیدکننــدگان  و  ایــران  فــولاد 

صادرکنندگان سنگ آهن برگزار شد.
بــا توجه به اهمیت برقرای توازن تولید و 

ســودآوری در زنجیره فولاد، انجمن در 
جلســات مذکور بر لزوم ترغیب معدن 
کاران به فرآوری سنگ آهن و جلوگیری 
از خام فروشی آن تأکید کرد. در این راستا 
انجمن پیشنهاد تأسیس صندوق حمایت 
از فــرآوری مواد معدنی برای بازگشــت 
بخشــی از عوارض دریافتــی به چرخه 
سرمایه گذاری و تولید را مطرح نمود که با 

استقبال حاضرین رو به رو شد.
ایجاد صندوق مذکور در حال بررســی 

مقدماتی اســت و احتمال دارد در قالب 
صندوق پروژه برای احــداث واحدهای 
کنســانتره و گندله فعالیت نماید که در 
صورت موفقیــت، گام بزرگی در تأمین 
مواد اولیــه مورد نیاز صنعــت فولاد و 
برقرای توازن در زنجیره فولاد خواهد بود. 
در حال حاضر این صندوق و فرآیندهای 
آن با مشارکت ســازمان بورس و اوراق 
بهادار تهران در مرحله طراحی اولیه قرار 

دارد.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

حضور انجمن در جلسات سازمان توسعه تجارت

به دنبال برگزاری جلســات کارشناسی 
ســازمان توســعه تجارت در خصوص 
مســائل زنجیــره فــولاد و نقــش این 
ســازمان در حل آنها، جلساتی با حضور 
نمایندگان انجمن، دفاتر توســعه بازار و 
مقررات صادرات و واردات سازمان توسعه 
تجارت، انجمن سنگ آهن و مسئولین 
دفتر برنامهریزی، تأمین، توزیع و تنظیم 
بــازار وزارت صنعت، معدن و تجارت در 

سازمان توسعه تجارت برگزار شد.
در جلســات مذکور انجمن بر لزوم حل 

مشــکلات مربوط به تأمین مــواد اولیه 
در حلقــه های زنجیره فولاد با نگاه بلند 
مدت و کوتاه مدت تأکید نمود. همچنین 
مسائل مربوط به قراضه و آهن اسفنجی، 
کمبــود گندله در کشــور و پیش بینی 
کســری 10 میلیون تنی آن در ســال 
93، اهمیت بالای فرآوری ســنگ آهن 
تا گندله توسط واحدهای بزرگ معدنی 
و لــزوم ایجاد زیرســاختهای لازم برای 
واردات قراضــه از موضوعات دیگری بود 
که در این جلسات از طریق انجمن مطرح 

گردید.
شــایان ذکر اســت انجمن مهمترین 
نقش ســازمان توســعه تجــارت در 
زنجیره تولیــد فــولاد را ایفای نقش 
فرآینــد صادرات  تســهیل کننده در 
فولاد، جلوگیری از واردات بدون دلیل 
محصولات فولادی به کشور، مشارکت 
در ایجاد زیرساختهای مورد نیاز برای 
واردات مواد اولیه مثل قراضه به کشور 
و مدیریــت صحیح عــوارض صادراتی 

سنگ آهن عنوان کرد.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

اقدامات انجمن در خصوص اجرای فاز دوم قانون هدفمندی یارانه ها

با توجه به تجربه تلخ واحدهای فولادی 
از اجرای فــاز اول هدفمندی یارانه ها و 
با توجه به نزدیک بودن زمان اجرای فاز 
دوم این قانــون، انجمن طی مکاتبه ای 
از مســئولین ذیربط درخواست کرد که 
همزمان بــا افزایش نرخ حاملهای انرژی 
برای واحدهای تولیدکننده فولاد برنامه 
های جبرانی ویژهای در دستور کار قرار 

گیرد.
انجمن در این نامه ضمن توضیح درباره 
وضعیت نابســامان زنجیره تولید فولاد 

کشور و تشریح ســهم و نقش انرژی به 
ویژه گاز و برق در بهای تمام شده تولید 
فــولاد، هرگونه افزایش قیمت حاملهای 
انرژی بــدون در نظر گرفتن برنامه های 
جبرانی ویژه مثل پرداخت به موقع سهم 
صنعت از منابــع حاصل از اجرای قانون 
مذکور را ضربه مهلکی به صنعت فولاد 

کشور ارزیابی کرده است.
در ایــن مکاتبه همچنین بــه احداث و 
توســعه صنعت فولاد بــه روش احیاء 
مســتقیم به دلیل وجود مزیت انرژی و 

سنگ آهن در کشور اشاره شده و عنوان 
گردیده که در صورت افزایش غیرمعقول 
نرخ گاز و برق، توجیه اقتصادی طرح های 

فولادی نیز از بین خواهد رفت.
لازم به ذکر است که انجمن در راستای 
اقناع مســئولین دولــت و مجلس برای 
اجرای صحیح فاز دوم هدفمندی یارانه 
ها به ویژه در صنعت فولاد، جلســاتی را 
نیز با ایشــان برگزار کرده یا در دستور 
کار دارد که در صورت حصول نتیجه به 

اطلاع مخاطبین گرامی خواهد رسید.
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انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

اصلاح ساختار انجمن در دستور کار قرار گرفت

با توجه به افزایش تعداد اعضاء انجمن به 
بیش از 130 عضو و گســتردگی فعالیت 
آنان در طول زنجیره فولاد و لزوم پیگیری 
مسائل گروههای مختلف از طریق انجمن، 
در جلســات قبلی هیئت مدیره انجمن 
مقرر شد اساسنامه و ساختار انجمن مورد 

بازبینی و بازنگری قرار گیرد.
بدین منظور ســاختار انجمنهای فولاد 
کشــورهای مختلف بررسی شده و قرار 
اســت با بومی ســازی آنها و همچنین 
اســتفاده از تجربیات ســایر انجمنهای 
چند رستهای کشور، اساسنامه و ساختار 

انجمن مورد اصلاح قرار گیرد.
قابل ذکر است پیشنهادات هیئت مدیره 
انجمــن در خصوص اصلاح اساســنامه 
میبایست پس از جمع بندی، در مجمع 
عمومی فوق العــاده انجمن به تصویب 

برسد.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

برگزاری جلسات احیاء معاملات قراضه در بورس کالا

به دنبــال تلاش ســازمانها و نهادهای 
مختلف برای ورود به موضوع ساماندهی 
بازار قراضه کشــور و پتانســیل بالای 
بورس کالا در این خصوص، جلساتی با 
موضوع احیاء معاملات قراضه در بورس 
کالا با حضور انجمن، کارشناسان وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، مدیران بورس 
کالا و تأمیــن کنندگان بــزرگ قراضه 

کشور برگزار شد.
در این جلسات که نمایندگانی از شرکت 

فــولاد مبارکه که به عنــوان بزرگترین 
مصرف کننده قراضه کشور و کارگزاریهای 
معتبر کالایی نیز در آن حضور داشتند، 
مباحثی از جمله میزان مصرف و کمبود 
قراضه در کشور، جهش قیمتی قراضه در 
چند سال اخیر، راهکارهای افزایش تولید 
و جمع آوری قراضه داخلی، زیرساختهای 
مورد نیاز برای واردات قراضه و چرایی و 
چگونگی عرضه و معامــلات قراضه در 
بورس کالا مطرح شد و حاضرین نظرات 

خود را ارائه نمودند.
این جلسات در حال حاضر بر مطالعات 
و مقدمــات اولیــه عرضــه قراضه در 
بورس کالا متمرکز میباشــد و انجمن 
نیز خواســتار حضور نهادها و ارگانهای 
بــزرگ تأمین کننده قراضه کشــور در 
این فرآیند شده است. جلسات مذکور تا 
حصول نتیجه ادامه خواهد داشت که در 
آینده به مخاطبان گرامی اطلاع رسانی 

می گردد.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

برگزاری دومین جلسه کمیسیون فنی تدوین استاندارد شمش و اسلب در انجمن 

چهارمین و پنجمین جلســه از جلسات 
بلوم  کمیسیون تدوین استاندارد بیلت، 
و اســلب جهت بررســی پیــش نویس 
استاندارد بیلت و بلوم تهیه شده توسط 
شرکت فولاد خوزستان در محل انجمن 

برگزار گردید.
جلســات  ایــن  در 
از  تعــدادی  کــه 
شــرکت های عضــو 
انجمن، شرکت فولاد 
مسئولین  خوزستان، 
ســازمان استاندارد و 
درآن  انجمــن  دبیر 
حضور داشــتند، حاضرین به بیان نقطه 
نظرات خود در خصوص چگونگی تدوین 
اســتاندارد بیلت پرداختند و مقرر شد 
جلسات بعدی طوری برنامه ریزی شود 
که از نقطه نظرات ســایر شــرکت های 

بخش خصوصــی نیز اســتفاده گردد. 
همچنیــن با توافق حاضرین قرار شــد 
سرعت تدوین استاندارد افزایش یابد به 
طوری که استاندارد بیلت، بلوم و اسلب تا 

پایان سال جاری نهایی گردد.
شایان ذکر است انجمن از ماههای پایانی 
سال 91 و با توجه به عرضه شمش های 
با کیفیت ضعیف توسط واحدهای بدون 
آزمایشــگاه و به منظور حفــظ اعتبار 
تولیدکنندگانــی کــه کالای با کیفیت 
تولید می کنند، پیگیر تدوین استاندارد 
خصوصا برای شــمش هــای تولیدی و 

وارداتی می باشد.
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گزارش و گفتگو

رئیس هیأت عامل ایمیدرو در گفت و گوی اختصاصی با چیلان:

خصوصی سازی های شتابزده 
باعث عدم توازن در زنجیره 

ارزش فولاد گردید
  سید احمد عسکری

  مریم رحیمی
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 آقــای دکتر، بــا توجه به رکود حاکــم بر بازار 
محصولات فولادی، راهکار شما برای رونق بازار فولاد و 

خروج از رکود چیست؟
به نظر من یکی از پیشنهادات و راهکارها برای رونق بازار فولاد کشور، رفع 
محدودیت و توسعه  ی صادرات است. در این صورت ضمن ایجاد نقدینگی 
برای واحدهای تولیدکننده، باعث ارز آوری در شرایط حال حاضر کشور نیز 
می شود. در این راستا باید از همه ظرفیت های دولت برای کمک به ایجاد 
و توسعه بازار محصولات فولادی ایران در منطقه کمک گرفته شود. ضمناً 
ایجاد رونق در بخش ساخت و ساز و افزایش فعالیت های عمرانی در سطح 
کشــور موجب افزایش مصرف فولاد و خروج این بخش از رکود می گردد. 

بنابراین پیشنهاد می شود بودجه عمرانی دولت در سال 93 تقویت شود.
 شما چه برنامه ای برای جلوگیری از خام فروشی 

در بخش فولاد در دست اقدام دارید؟
در کشــورمان ایران به دلیل وجود عدم توازن قیمت ها در زنجیره 
تولید فولاد، عمده فولادســازان نسبت به سرمایه گذاری تا مرحله 
تولیــد فولاد خام اقدام نموده اند و زنجیره پایین دســتی از قبیل 
تولید محصولات نوردی و ویژه عموماً در سایر واحدها صورت می 
گیرد. در این حالــت افزایش تولید فولاد خام 
باعث افزایش مصرف سنگ آهن و حداکثر سود 

می شود.
با اصلاح گام به گام قیمت مواد اولیه به سطح 
قیمت های جهانی، می توان به تکمیل زنجیره 
ارزش در صنایع پایین دستی فولاد خام کمک 
نمود. زیرا شرکت ها به تدریج به تکمیل ارزش 
افزوده بعد از شمش فولاد توجه خواهند نمود 
که این امر می توانــد منجر به افزایش رقابت 
پذیری آنها گردد. در این خصوص با استفاده از توانمندی سرمایه 
گذاران داخلی و خارجی و در نظر گرفتن انواع مشوق های امکان 
پذیر، به تکمیل زنجیره ارزش از مواد اولیه تا زنجیره پایین دستی 
فولاد در کشــور خواهیم پرداخت تا ضمن افزایش ارزش افزوده و 
اشتغال زایی بالاتر، به توسعه پایدار بخش معدن و صنایع معدنی و 

دوری از خام فروشی حرکت کنیم.
 محصولات فــولادی کیفی و ورق های خاص از اهداف توســعه 
صنایع پایین دســتی ایمیدرو در کشور است. در این زمینه علاوه 
بــر بازار داخل، بازار های منطقه ای و بین المللی نیز خواهان این 
قبیل محصولات کیفی هستند و با اجرایی شدن این برنامه، علاوه 
بر افزایــش توان رقابتی صنعت فولاد ایران، بازار بخشــی از مواد 
معدنی زنجیره فولاد و مازاد تولید شمش فولاد کشور در سال های 

آتی مشخص می گردد.
 در این راستا، برنامه تکمیل زنجیره ارزش سنگ آهن خام صادراتی 
کشــور که به 20 میلیون تن در سال می رسد، در ایمیدرو تهیه و 

پس از تکمیل مطالعات، اجرایی خواهد شد.
 پیشــنهاد و راهکار جنابعالی برای ایجاد توازن در 

زنجیره فولاد چیست؟
خصوصی سازی بدون مطالعه و شتابزده شرکت های ایمیدرو باعث 
عدم توازن در زنجیره ارزش فولاد گردیده است، در نتیجه شرکت 
های معدنی به دنبال احداث کارخانه فولاد و شرکت های فولادی 
به دنبال ورود به کسب و کار تولید کنسانتره سنگ آهن می باشند.

از طرفی با توجه به عدم تعادل در ســود زنجیره های ارزش فولاد، گرایش 
سرمایه گذار بخش خصوصی عمدتا به سمت معدن بوده که باعث افزایش 
استخراج و کنسانتره سنگ آهن کشور نسبت به زنجیره های بعدی آن شده 
است که لازم است سیاستگذاری مناسبی در جهت ادغام واحدهای زنجیره 
ارزش )عمودی و افقی( مشابه سایر کشورها صورت گرفته و قیمت های مواد 
اولیه و واســطه ای در یک بازه زمانی میان مدت بر اساس مکانیزم بورس 
شفاف گردد تا مشکل عدم توازن در آینده به صورت ریشه ای برطرف شود.

به منظور تهیه نقشه راه و توازن زنجیره فولاد کشور، به روز رسانی 
طرح جامع فولاد در دستور کار سازمان قرار گرفته که تا پایان سال 
نتایج آن مشــخص و حرکت از معادن ســنگ آهن و زغال سنگ 
تا شــمش فولاد و محصولات فولادی مرتبط به روشنی مشخص 

خواهد شد.
در حال حاضر به علت عدم توجه کافی به بحث توازن در سال های گذشته، 
کشور با مازاد تولید سنگ آهن و کنسانتره، کمبود گندله، مازاد ظرفیت آهن 
اسفنجی، کمبود ظرفیت شمش فولاد و مازاد ظرفیت محصولات فولادی 
مواجه اســت و به عبارت دیگر، زنجیره به هیچ وجه متوازن نیست و در این 
زمینه با مشکل روبرو بوده و نیازمند واردات گندله در میان مدت هستیم. لیکن 
در میان مدت و با افتتاح طرح های حوزه ســنگان، گل گهر و ســنگ آهن 

مرکزی، وضعیت توازن زنجیره بهبود خواهد یافت.
 ایمیــدرو در این 
میان چه نقشــی می تواند 

ایفا کند؟
ســازمان  عنوان  بــه  ایمیدرو 
توســعه ای بخش بــه کمک 
وزارت صنعت، معدن و تجارت 
برنامــه های آتــی را کنترل و 
نظارت خواهد نمــود تا توازن 

معاون وزیر صنعت و تجارت و رییس سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع ایران )ایمیدرو( در گفت و گو با چیلان در خصوص 
راهکارهای خروج از رکود حاکم بر بازار محصولات فولادي، عارضه  ی خام فروشی، ایجاد توازن در زنجیره فولاد، جذابیت های 

سرمایه گذاری در بخش فولاد، تأمین نقدینگی و موضوعات دیگر صنعت فولاد، نظرات خودش را با ما در میان گذاشت. 
دکتر مهدي کرباسیان در این گفت وگو به نقد زنجیره فولاد کشور پرداخت و اظهار داشت: خصوصی سازی بدون مطالعه شرکت 
های ایمیدرو باعث عدم توازن در زنجیره ارزش فولاد گردیده است، در نتیجه شرکت های معدنی به دنبال احداث کارخانه فولاد 
و شرکت های فولادی به دنبال ورود به کسب و کار تولید کنسانتره سنگ آهن می باشند. در حال حاضر به علت عدم توجه کافی 
به بحث توازن در سال های گذشته، کشور با مازاد تولید سنگ آهن و کنسانتره، کمبود گندله، مازاد ظرفیت آهن اسفنجی، کمبود 
ظرفیت شمش فولاد و مازاد ظرفیت محصولات فولادی مواجه است و به عبارت دیگر، زنجیره به هیچ وجه متوازن نیست و در این 

زمینه با مشکل روبرو بوده و نیازمند واردات گندله در میان مدت هستیم.
گفت وگوی چیلان با معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت را در ادامه مطالعه بفرمایید.

مصرف سرانه فولاد کشور 
280 کیلوگرم بر نفر است که 
نسبت به کشورهای مشابهی 

مثل ترکیه فاصله زیادی 
داریم.

از نظر ایمیدرو، فولاد کشور 
به مرحله بلوغ خود رسیده و 
توسعه آتی آن بایستی توسط 
بخش خصوصی صورت گیرد.
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زنجیره پایین دستی فولاد برقرار باشد.
 آقای دکتر، تعامل ایمیــدرو با بخش خصوصی 

فولاد چگونه است؟
تعامل با بخش خصوصی فولاد از طریق انجمن های تخصصی این 
بخــش )انجمن تولیدکنندگان فولاد ایــران، انجمن آهن و فولاد، 
صادرکنندگان ســنگ آهن و ...( در دستور کار می باشد و بخش 
هــای خصوصی در حال همکاری با ایمیدرو در تدوین طرح جامع 

فولاد کشور می باشند.
مشــارکت در تدوین اســتانداردهای مورد نیاز صنعت فــولاد، ارائه گزارش 
های کارشناسی به منظور اتخاذ سیاست مناســب قیمت انرژی در فاز دوم 
هدفمندســازی یارانه ها، اطلاع رسانی از مازاد و کمبود مواد اولیه در زنجیره 
ارزش و نیازمندی های ســرمایه گذاری این بخش در آینده، احداث و تامین 
بخشــی از زیربنای مورد نیاز صنعت فولاد بخصوص در مناطق ویژه انرژی 
بر از جمله وظایف ایمیدرو اســت که در دست پیگیری است. از نظر ایمیدرو 
فولاد کشور به مرحله بلوغ خود رسیده و توسعه آتی آن بایستی توسط بخش 
خصوصی صورت گیرد. و لیکن ایمیدرو به عنوان یک ســازمان اثربخش در 
تدوین سیاست های دولت و توانمندساز در کنار بخش خصوصی خواهد بود 
و سعی می کند صنعت فولاد ایران به سمت یک صنعت بین المللی رقابت 

پذیر حرکت نماید.
 جنابعالی دورنمای سرمایه گذاری 
در بخش فولاد کشور را چگونه ارزیابی می 

کنید؟
از نظر ســرمایه گذاری، صنعت فولاد کشــور همچنان 
صنعتی جذاب برای ســرمایه گــذاران داخلی و خارجی 
محسوب می شود و در حال حاضر چند شرکت بین المللی 
و خارجــی از هند، چین و اروپا بــرای حضور در زنجیره 
فولاد ایران اعــلام آمادگی کرده اند که در حال مذاکره 
در این خصوص هستیم. مصرف سرانه فولاد کشور در 
حال حاضر حدود 280 کیلوگرم بر نفر است که نسبت به 

کشورهای مشابه )از قبیل ترکیه 350 کیلوگرم( فاصله زیادی داشته و به معنی 
وجود پتانسیل رشد مصرف در آینده است.

از سوی دیگر باید اشاره کنم که روند سرمایه گذاری در بخش فولاد کشور طی 
سالیان اخیر متناسب با ظرفیت های کشور نبوده است و لازم است طرح های 
توسعه این بخش با سرعت بیشتری به بهره برداری  برسد تا به اهداف برنامه 
پنجم مبنی بر ایجاد ظرفیت حدود 38 میلیون تن فولاد در کشور دست یابیم.

 طرح های اســتانی فولاد تا چــه حد پیش رفته 
است و در چه مرحله ای است؟

طرح های اســتانی فولاد به صورت میانگین تا 50% رشــد داشته و در حال 
واگذاری و مشارکت با بخش خصوصی دارای صلاحیت است. تکلیف فولاد 
بافق قبلا مشخص شده و قرارداد فولاد نی ریز در همین روزها منعقد خواهد 
شد. فراخوان 6 طرح دیگر نیزانجام شده و متقاضیان باصلاحیتی اعلام آمادگی 
نموده اند که پس از طی مراحل قانونی، واگذاری و مشارکت این طرح ها نیز 

انجام خواهد پذیرفت.
 گشــایش اعتبار کدام یک از طرح های فولادی 

انجام شده است؟ 
گشایش اعتبار فولاد قائنات و سپیددشت  انجام پذیرفته و گشایش اعتبار طرح 

های شادگان، بافت، نی ریز، میانه و سبزوار در شرف گشایش است.
از 8 طرح فولاد های استانی، طرح فولاد بافق در سال 89 واگذار گردید. طرح 

های فولاد نی ریز و فولاد شادگان نیز دارای دو متقاضی از بخش خصوصی 
داخلی هستند.

 آیــا به غیر از بخش خصوصی داخلی، ســرمایه 
گذاران خارجی هم در این طرح ها مشــارکت خواهند 

داشت؟
بله، عــلاوه بر بخش خصوصــی داخلی، چینی ها هم مشــارک 

طرح های فولاد استانی هستند.
 جنابعالی چه راهکاری برای تامین نقدینگی صنایع 
فولادی دارید و چه دورنمایی برای تعامل بین سیســتم 

بانکی و صندوق توسعه ملی با صنعت فولاد متصورید؟
زنجیره فولاد کشور درصد قابل توجهی از اشتغال صنعتی را به خود اختصاص 
می دهد. ارائه تســهیلات با نرخ مناســب و استمهال بخشی از تسهیلات 
پرداختی گذشته یکی از راهکارهای پیش رو است. از طریق اختصاص منابع 
پولی از محل صندوق توسعه ملی به زنجیره تولیدی فولاد نیز باید بخشی از 

تامین نقدینگی فولادسازان تحقق یابد.
در وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز سعی می گردد تا با ابزار غیر 
مســتقیم از قبیل روش های تحویل مواد اولیه در اختیار ایمیدرو 
به صورت مدت دار )مانند ســنگ آهن و زغالسنگ(، از مشکلات 
تامین نقدینگی این واحدها کاســته شــود. همچنین حمایت و 
تسهیل صادرات محصولات فولادی نیز بخشی از 
کمبود نقدینگی فولادی ها را پوشش خواهد داد.
 آسیب شناسی جنابعالی از صنعت 
فولاد کشــور و نقطه ضعف و قدرت آن 

چیست؟
ایران باسابقه ترین کشور منطقه در تولید فولاد محسوب 
شده و صنعت فولاد ایران، صنعتی قدیمی و ریشه دار در 
کشور است. به نظر اینجانب، از نقاط قوت فولاد ایران می 

توان به این موارد اشاره کرد؟
وجود ذخایر غنی مورد نیاز زنجیره فولاد. 1
دسترسی به انرژی. 2
دسترسی به آب های آزاد. 3
وجــود بازار مصرف بزرگ در داخــل و بازارهای مصرفی . 4

پرپتانسیل در منطقه
وجود سرمایه انسانی باتجربه و ماهر. 5

 آقای کرباسیان نقطه ضعف صنعت فولاد کشور 
چیست؟

به نظر من، نقاط ضعف صنعت فولاد کشور عبارتند از:
بهره وری پایین نسبت به رقبای بین المللی . 1
ارزش افــزوده پایین و عدم توســعه لازم در محصولات . 2

صنایع پایین دستی 
خصوصی ســازی نامناســب زنجیره ارزش فولاد و عدم . 3

توجه به ادغام عمودی و افقی در واگذاری ها
مکان یابی نامناسب برخی واحدهای فولادی. 4
کمبود زیرســاخت های مورد نیاز بخصوص آب در بخش . 5

فولاد
عدم توازن در زنجیره ارزش و ارائه مجوز مازاد تقاضای بازار. 6
عدم دسترسی به فن آوری روز دنیا. ۷

و هشتم کمبود منابع مالی مورد نیاز توسعه زنجیره فولاد.

با به روزرسانی طرح جامع 
فولاد، حرکت از معادن سنگ 
آهن و زغال سنگ تا شمش 
فولاد و محصولات فولادی به 

روشنی مشخص می شود.
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حسین گروسی، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
در مورد نقش وضع عوارض صادراتی بر سنگ آهن برای جلوگیری از خام 
فروشی به خبرنگار چیلان گفت: اعتقاد ما این است که باید به سمتی 
برویم که فرآورده تولید کنیم که بخشی از این فرآورده در قسمت معدن 
و قسمتی در نفت و گاز است و اگر این فرآورده تولید و فرآوری شود قطعا 

ارزش چندین برابری می یابد.
وی اظهار داشــت:در بخش معدن برای جلوگیری از خام فروشــی بنا 
داشتیم که قســمتی از عوارض را برای صادرات خام وضع کنیم که از 

صادرات مواد خام جلوگیری کند.
گروسی با اشاره به خام فروشی سنگ آهن در کشور بیان کرد:در بحث 
سنگ آهن ما حدود سه میلیارد تن ذخایر شناخته شده داریم که عدد 
قابل توجهی اســت و این مقدار به جزء آنهایی است که هنوز اکتشاف 

نشده است.
وی ادامه داد:اگر قرار اســت خام فروشی کنیم  یعنی اینکه ثروت را به 
نوعی تاراج کرده ایم و از دست داده ایم و دلیل نمی شود چون فرآوری 

نداریم خام فروشی کنیم.

عضو کمیســیون صنایع و معــادن تصریح کرد: وضــع این عوارض، 
فرصت های فرآوری ما را بیشتر می کند.

این نماینده مجلس خاطر نشان کرد: متاسفانه در بعضی مواقع صنعتگران 
برای دور زدن قانون، ســنگ آهن را تبدیل به گندله کرده و صادر می 
کنند و قطعا باید وزارت صنایع در این زمینه لایحه ای به مجلس ارائه 

دهد تا دراین مرحله نیز قوانینی برای جلوگیری از صادرات وضع شود.
گروسی افزود: در واقع افراد وقتی سنگ آهن را تبدیل به گندله می کنند، 
تصورشان این است که این کار دیگر خام نیست در حالی که این همان 
سنگ آهنی است که ریز و خورد شده است و درست است مقداری کار 
انجام شده است ولی همین صادرات گندله نیز نوعی خام فروشی است.

وی ادامه داد:وزارت صنایع باید قوانین را دراین حوزه کامل تر کند و اگر 
لایحه به مجلس ارائه دهد ما نهایت همکاری را برای تصویب آن خواهیم 

داشت.
عضو کمیســیون صنایــع و معاون مجلس در ادامــه با بیان اینکه 
آمایش سرزمینی و تنظیم استراتژی صنعتی در اولویت برنامه های 
کمیسیون صنایع اســت، گفت: در خصوص آمایش سرزمینی باید 
بررسی شــود که در چه منطقه ای از کشور، کدام فعالیت صنعتی 
)مثل تولید فولاد( بیشــترین بازدهی را خواهد داشت و در مبحث 
اســتراتژی صنعت نیز باید مشخص شود برند شدن در کدامیک از 

حوزه ها مطلوب خواهد بود.

حسین گروسی در گفت و گو با چیلان:

صادرات گندله نیز نوعی 
خام فروشی است

  مریم رضازاده

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در گفت و گو با چیلان با انتقاد از صادرات گندله سنگ 
آهن از آمادگی مجلس برای وضع  قوانینی برای جلوگیری از صادرات گندله خبر داد و گفت: در واقع افرادی که 
سنگ آهن را تبدیل به گندله می کنند، تصورشان این است که این کار دیگر خام نیست در حالی که گندله همان 

سنگ آهنی است که ریز و خورد شده و صادرات آن نیز نوعی خام فروشی است.
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رئیس مرکز پژوهش هاي مجلس در گفت و گوی اختصاصی با چیلان:

ایران از مزیت نسبي در زنجیره ارزش 
فولاد برخوردار است
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 آقای جلالی، مجلس شوراي اسلامي چه بستر هاي 
قانوني در جهت تحقق رشــد تولید ملــي و حمایت از 

صنعت اندیشیده است؟
مهم ترین بستر قانوني کوتاه مدت و موثر در حمایت از تولید ملي 
از سوي مجلس شوراي اسلامي مي تواند لوایح بودجه هاي سنواتي 
باشــد که مجلس در این بودجه ها، حداکثر تلاش خود در حمایت 
از تولیــد را به کار مي گیرد و نگاه ویــژه اي به این بخش دارد که 
در همین زمینه در قانون بودجه ســال 1392 مجلس محترم در 

قالب بخش حمایت از تولید در یکي از بندهاي 
ماده واحده، مطالــب حمایتي را مورد تصویب 
قرار داد. در لایحه بودجه سال 1393 کل کشور 
نیز که رشــد اقتصادي حدود 3 درصد و رشد 
سرمایه گذاري حدود 2درصد در نظر گرفته شده 
اســت، نکات قابل توجهي در حمایت از تولید 
گنجانده شــده و مجلس نیز در حین تصویب 
باید همانند ســال هاي گذشته توجه ویژه اي به 
حمایت موثر و هدفمند از تولید داشــته باشد. 
البته با عنایت به نرخ رشد 5/8- درصد اقتصاد 

کشور در سال 1391 و حدود صفر درصد سال 1392 و نرخ رشد 
9/5- درصد بخش صنعت در سال 1391، به نظر مي رسد، لایحه 
بودجه سال 1393 در حال حاضر بستر مناسبي براي بهبود رشد 
تولید ملي خواهد بود. دومین نکته اي که باید به آن اشــاره کرد، 
اجراي فاز دوم قانون هدفمند کردن یارانه هاســت که با عنایت به 
عدم پرداخت ســهم بخش تولید در اجراي فاز اول، ضرورت دارد 
در فاز دوم هدفمندي موضوع بهبود و تقویت نرخ رشــد اقتصادي 
و بخــش صنعت کــه حدود یک  پنجم از اقتصــاد ملي را به خود 

اختصاص مي دهد، مورد تاکید قرار گیرد.
 وضعیت تولید در ســال  هاي گذشته را چگونه 

ارزیابي مي کنید؟
وضعیت تولید در ســال هاي گذشــته متاثر از 
چندین عامل درون زا و برون زا، از یک حالت ویژه 
و بخصوصي بر خوردار بــود. بروز بحران اقتصاد 
جهاني در ابعــاد بازار   هاي مالي و حرکت آن از 
این بازار ها به سمت بازار هاي واقعي منجر به بروز 
پدیده ي رکود در اکثر کشــور ها گردید. با این 
تفاوت که در ایران با توجه به ساختار اقتصادي 
و اقتصاد تک محصولي، این رکود همراه با تورم 

منجــر به یک وضعیت فوق العاده در کشــور گردید. حال در کنار 
این موضوع بحــث تحریم هاي ناعادلانــه و یک جانبه بین المللي 
منجر به آســیب هاي جدي در بخش واقعي اقتصــاد گردید. اگر 
وضعیت موجود را ما مي توانستیم به درستي مدیریت کنیم بخش 
اعظمي از این مشــکلات قابل حل بود. حداقل در صورت مدیریت 
صحیح اقتصاد، مي توانســتیم همانند دیگر کشــورها در خروج از 
بحران به موقع عمل کرده و تدابیر لازم جهت پیشــگیري از ورود 
صدمــات جدي به بخش هاي تولیدي انجــام مي دادیم ولي نتایج 
کار هاي صورت گرفته نشان مي دهد علي رغم 
تلاش هاي صورت گرفته، نتایج ملموسي بدست 
نیامده اســت. بنابراین وضعیــت بخش تولید 
کشور در شــرایط کنوني از یک حالت خاصي 

برخوردار است.
در ســالیان گذشــته، عوامل متعدد همچون 
تحریم هــا، بحــران اقتصــادي در جهان عدم 
مدیریــت بحران منجر به رکود در بخش تولید 
گردیــد. البتــه در کنار ایــن موضوعات بحث 
هدفمند ســازي یارانه ها و عدم اجراي صحیح 
قانون توسط دولت نیز وضعیت بخش تولید را دچار بحران مضاعف 

کرد.
با توجه به این وضعیت، مرکز پژوهش ها همگام با نمایندگان محترم 
مجلس، به رصد کردن اوضاع تولید به صورت ماهانه در قالب هاي 
مختلــف از جمله پایش محیط کســب و کار، اقدام و گزارش هایي 
در این زمینه منتشــر نمود. با پایش هاي صورت گرفته و تصمیم 
نمایندگان براي حل بحران تولید، مرکز اقدام به استخراج مسائل 
بنیادین تولید نمود که در پي آن، راه حل هاي کوتاه مدت براي گذر 

از بحران را در قالب پیش نویس طرح حمایت از تولید ارائه کرد.
 طرح حمایــت از تولید که بــه مرحله ي اجرا 
نرسید؟ آیا اصلاح و تکمیل آن در دست 
یا به کمیسیون ها  مرکز پژوهش هاست 

واگذار شده است؟
همان طور که در ســؤال قبــل نیز توضیح داده 
شــد، پیش نویس طرح حمایــت از تولید براي 
آن مقطع و صرفاًٌ براي حل معضل بوجود آمده 
و گذر از بحران به  صــورت کوتاه مدت تنظیم 
شده بود. پس از ارائه پیش نویس از طرف مرکز 
در حین بحث با برخي از نمایندگان و جلسات 

دکتر کاظم جلالي، رئیس مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي که در پارلمان، ریاست فراکسیون 
رهروان ولایت، ریاســت گروه روابط پارلماني ایران و اروپا و عضویت در کمیسیون امنیت ملي و 
سیاســت خارجي را بر عهده دارد در گفت و گو با چیلان به نقش صنعت فولاد در اقتصاد کشور و 
چگونگی حمایت از این صنعت پرداخت. دکتر جلالی صنعت فولاد را دروازه ورود به دنیاي صنعتي 
نام برد و بر این نکته تأکید کرد که ایران می تواند یکي از مهمترین قطب هاي تولید فولاد در جهان 

شود به شرطی که مزیت هاي نسبي صنعت فولاد به مزیت هاي رقابتي تبدیل شود. 
رئیس فراکســیون اکثریت مجلس شورای اسلامی در این گفت و گو به مشکل تأمین نقدینگي، 
ظرفیت های قانوني حل مشکل نوسانات نرخ ارز و ســرمایه، استمهال بدهي هاي معوق بانکي 
تولیدکنندگان، آزادسازي وثیقه هاي مازاد و کاهش نرخ سود بانکي تولید اشاراتی داشت و راهکار 

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی برای مشکل تولیدکنندگان فولاد را تشریح نمود.

می
حی

م ر
مری

  

قانون برنامه پنجم توسعه به 
صراحت به این موضوع اشاره 

کرده که براي کاهش خطر پذیري 
ناشي از نوسانات قیمت ها براي 
واحد هاي تولیدي- صادراتي، 

بیمه مرکزي، زمینه ارائه خدمات 
بیمه اي را فراهم آورد.

ایران مي تواند یکي از مهمترین 
قطب هاي تولید فولاد در جهان 

به حساب آید.



38

مختلف برگزار شــده در مرکز، برخي از مواد به آن اضافه شــد اما 
در نهایــت مجلس محترم به کلیات طرح مذکور رأي نداد. پس از 
این مرحله، مرکز پژوهش هاي مجلس همراه با کمیســیون ویژه 
حمایت از تولید، اقدام به باز نویســي طرح در یک قالب جدید و با 
موضوعات جدي تري نمود. در حال حاظر طرح حمایت از تولید با 
رویکرد اصلاح برخي از قوانین و مقررات در جهت حمایت از تولید، 
به صورت بنیادي تري قصد حل مشکلات قانوني تولید را دارد که 
این طرح در حال نهایي شدن در مجلس است. دلیل تغییر رویکرد 
مرکز و مجلس نیز این است که اقدامات دولت جدید در تصویب 2 
مصوبه در ارتباط با حمایت از تولید و کمک به واحد هاي تولیدي 
در حل برخي از مشکلات موثر بوده است و مطالب مذکور در این 

مصوبه ها در طرح حاضر نیامده است. 
 آقای دکتر، نگاه شــما به صنعت فولاد در بین 
سایر صنایع چگونه است و آیا کشور ما همچنان مي تواند 

در این صنعت مزیت نسبي داشته باشد؟
صنعت فولاد به عنوان صنعت مادر، دروازه ورود هر کشور به دنیاي 
صنعتي محسوب مي شود. بنابراین صنعت فولاد در ایران نیز بین 
دیگر صنایع از جایــگاه ویژه اي برخوردار اســت. البته این امر از 
ســالیان دور نیز چنین بوده است. ذوب آهن اصفهان در سال هاي 
1342 و در ســال هاي بعد، تاسیس شرکت ملي فولاد و ادامه این 
روند نشان از جایگاه ویژه این صنعت در کل بخش اقتصاد دارد. از 
طرف دیگر صنعت فولاد جزو صنایع استراتژیک در دنیا محسوب 
شده و کشورهاي مختلف ســعي در راه اندازي این صنعت دارند. 
حال در کنار این موضوعات، اگر مزیت نســبي در تولید را اضافه 

کنیم، نگاهمان به این صنعت متفاوت مي شود.
وجــود مزیت نســبي در زنجیــره ارزش فولاد در ایــران یکي از 
بدیهي ترین موضوعات صنعت در کشــور است. وجود ذخایر غني 
ســنگ آهن در کنار وجود ذخایر انرژي گازي و ذغال در دسترس 
بر این نکتــه تأکید مي کند که ایران مي توانــد یکي از مهمترین 

قطب هاي تولید فولاد در جهان به حساب آید ولي در این بین باید 
توجه داشت که همین مزیت هاي نسبي باید به مزیت هاي رقابتي 
تبدیل شده و این مزیت ها در بلند مدت نباید منجر به یک رخوت 
در این صنعت شــود. در حال حاضر در جهان، قیمت تمام شــده 
فولاد پایین تر از ایران بوده در حالي که در برخي از آن ها دسترسي 

به مواد اولیه مشکل تر از ایران است.

 طبق پایش مرکز پژوهش ها، مهمترین مشکلات 
تولید کنندگان چیست و چه راهکار ي براي آن اندیشیده 

شده است؟
براساس پایش هاي رســمي مرکز پژوهش هاي مجلس، به ترتیب 
اهمیت مهمترین مشــکلات بخش تولیــد را مي توان بي ثباتي در 
قیمت مواد اولیه، مشــکل دریافت تســهیلات از بانک ها، اعمال 
تحریم هــاي بین المللي علیه ایران، ضعف بازار ســرمایه در تأمین 
مالي تولید، نرخ بالاي تأمین سرمایه از بازار غیر رسمي، بي ثباتي 
قوانین و مقــررات مربوط به تولید و ســرمایه گذاري، بي تعهدي 
شــرکت ها و موسســات دولتي به پرداخت به موقع بدهي خود به 
پیمانکاران، نرخ بالاي بیمه اجباري نیروي انســاني، قیمت گذاري 
غیرمنطقي محصولات تولیدي توســط دولت، تولید غیراستاندارد 
و عرضه محدود، موانع تعرفه اي صادرات محصولات و واردات مواد 

اولیه ذکر کرد.

 نوســانات بازار ارز و ســرمایه، سرمایه گذاري 
صنعتي را بسیار آشــفته کرد، آیا امکانی برای مدیریت 

فضاي کسب و کار در نوسانات بازار وجود نداشت؟
وجود نوسانات در بازار و مساعد بودن کسب و کار و سرمایه گذاري 
صنعتي در تضاد هم بوده و قابل جمع نیســتند و حاکمیت نباید 
اجازه دهد که این نوســانات شــکل گیرد و باید با سیاســت هاي 

مناسب ارزي به ثبات در اقتصاد کمک کند.
بله، ظرفیت قانوني مناســبي جهت حل مشکل نوسانات نرخ ارز 
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و ســرمایه وجود دارد. در ماده )۷2( قانون برنامه پنجم توسعه به 
صراحت به این موضوع اشاره شــده که براي کاهش خطر پذیري 
ناشي از نوسانات قیمت ها از جمله نوسانات نرخ ارز براي واحد هاي 
تولیدي – صادراتي، بیمه مرکزي ایران از طریق شرکت هاي تجاري 
بیمه، زمینه ارائه خدمات بیمه اي مربوط به نوســانات قیمت ها و 
نوســانات نرخ ارز را فراهم آورد. در حال حاضر آیین نامه اجرایي 
ماده )۷2( توســط بیمه مرکزي ایران تهیه شــده است و باید به 
مرحله اجرا در آید تا با ایجاد فضاي مســاعد کسب وکار موجبات 

سرمایه گذاري بیشتر صنعتي را فراهم آید.
 یکي از مشــکلات تولید  کنندگان فولاد، سیستم 
انقباضــي بانک ها جهت ارائه تســهیلات به این بخش از 
صنعت کشور اســت، آیا مرکز پژوهش ها در خصوص 
تأمین نقدینگي جهت تســهیل امور تولید کننده و تزریق 

نقدینگي پیشنهادات و مطالعاتی و انجام داده است؟
بحث تأمین نقدینگي و کانال هاي مختلف جهت تأمین نقدینگي 
یکي از مهمترین مسائل و مشکلات بخش تولید است که به بخش 
فولاد هم محدود نمي شــود و این در حالي اســت که در شرایط 
حاضر بانک ها در تامین نقدینگي کلٌاً ارائه تسهیلات به بخش تولید 
بسیار انقباضي عمل مي کنند. البته ممکن است یکي از دلایل مهم 
این امر، نبود منابع در دســترس براي اعطاي تسهیلات باشد و یا 
با توجه به بدهي انباشــته معوق دولت و مؤسسات شبه دولتي به 
سیستم بانکي و بلوکه شــدن منابع، شاید امکان اعطاي وام براي 
بانک ها کاهش یافته باشــد که در این بین باید به چند نکته توجه 
داشت؛ تنوع منابع تامین سرمایه اعم از سرمایه ثابت و در گردش 
در ایران بســیار محدود بوده و شــاید در بیش از 80 درصد مواقع 
محدود به بانک ها مي شــود، در صورتي که در دنیا چنین نیست. 
از طرف دیگر حمایت هاي دولت از بخش صنعت در جهت تأمین 
نقدینگي هدفمند نبــوده و نظارت کامــل در جهت دهي به این 
نقدینگي ها به ســمت تولید وجود نداشــته است که براین اساس 
امــکان دارد در برخي از مواقع، تســهیلات هم که به بخش تولید 
داده شده، در بخش هاي دیگر سرمایه گذاري شده و از مقاصد خود 
منحرف شــده است. در بعد دیگر سیاست گذاري دولت در اعطاي 
تسهیلات به بنگاه هاي زود بازده و انحراف منابع، منجر به هدررفت 
منابع بانکي محدود شده است. اگر همه این مسائل را در کنار نبود 
اهداف مشخص در چگونگي از حمایت از تولید بگذاریم، مي توانیم 
نتیجه بگیریم که بخش تولید کــه در حال حاضر نیازمند تزریق 
منابع است، نمي تواند از منابع بانک ها یا دیگر منابع استفاده کند.

اینکه آیا بحث فوق در مرکز پژوهش ها بررســي شــده یا نه، باید 
خاطر نشان کرد که در پیش نویس طرح حمایت از تولید، استمهال 
بدهي هاي معوق بانکي تولیدکنندگان، آزادسازي وثیقه هاي مازاد، 
کاهش نرخ سود بانکي در بخش تولید و مواردي از این دست مورد 

توجه مرکز بوده که پیشنهاد شده است.
 ارتباط مرکز پژوهش هــا با مراکز و انجمن هاي 
تخصصي مثل انجمــن تولید کنندگان فولاد ایران چگونه 

است؟
مي توانم به جرأت بگویم که مرکز پژوهش ها در تمام مراحل بررسي 
طرح ها و لوایح ارجاعي، نظر همــه مراکز و انجمن هاي تخصصي 
از جملــه انجمن تولیدکنندگان فولاد را اخذ و براي شــرکت در 
جلسات از همه انجمن هاي مرتبط دعوت مي کند. شاید مرکز یکي 

از فعالترین مراکز در این ارتباط باشد.
 پیشنهاد شــما به دولت یازدهم جهت حمایت 

عملي از صنایع استراتژیک مثل فولاد چیست؟
حمایت عملي باید یک حمایت هدفمند و زمان دار باشد. همان طور 
که ذکر شــد باید دولت اســتراتژي مشــخصي در جهت گذر از 
مزیت هاي نســبي به مزیت هاي رقابتي داشــته باشد. ما باید در 
شرایط فعلي و براي زمان مشخصي براي رقابت پذیر کردن صنایع 
خود اســتراتژي مشخصي داشته باشــیم و این امر جز با تدوین 

استراتژي بخش صنعت و معدن میسر نمي شود. 

مهمترین مشکلات تولیدکنندگان کشور
دکتر کاظم جلالی: براساس پایش هاي رسمي مرکز 
پژوهش هاي مجلس، مهمترین مشــکلات بخش 

تولید به این ترتیب است:
بي ثباتي در قیمت مواد اولیه، مشکل دریافت تسهیلات 
از بانک ها، اعمال تحریم هاي بین المللي علیه ایران، ضعف 
بازار سرمایه در تأمین مالي تولید، نرخ بالاي تأمین سرمایه 
از بازار غیر رســمي، بي ثباتي قوانین و مقررات مربوط به 
تولید و سرمایه گذاري، بي تعهدي شرکت ها و موسسات 
دولتي به پرداخت به موقع بدهــي خود به پیمانکاران، 
نرخ بــالاي بیمه اجباري نیروي انســاني، قیمت گذاري 
غیرمنطقي محصــولات تولیدي توســط دولت، تولید 
غیراســتاندارد و عرضه محدود، موانع تعرفه اي صادرات 

محصولات و واردات مواد اولیه.



 آیا بین معدن داری، فولادسازی و در چرخه بعد 40
نوردکاری و پس از آن هم صنایع پایین دستی نورد توازن 

برقرار است؟
ببینید، معدن سود سرشاری دارد و از نظر فنی هم آنچنان تکنولوژی پیشرفته ای 
نمی خواهد در حالی که در مرحله بعد که مواد اولیه به فولاد تبدیل می شود، 
سود فولادساز از یک سوم سود معدن دار هم کمتر می شود. از این مرحله که 
عبور می کنیم و ورق تولید می کنیم، تولید نورد هم سودی ندارد و قیمت تمام 
شده تکافوی هزینه هایش هم نمی کند. اما اگر محصول تمام شده نوردی 
تبدیل به یک محصول تمام شده دیگر مثل شاسی ماشین شود دوباره یک 
ارزش افزوده بالایی پیدا می کند. بنابراین توازن بین زنجیره برقرا نیست زیرا 
در هر کجا متناسب با انرژی، سرمایه و نیرویی که برایش صرف می شود به 
همان تناسب می بایست ارزش افزوده متناسب داشته باشد اما این هماهنگی 
بین سود و سرمایه در زنجیره های تولید مشاهده نمی شود. خب، این روش 
صحیحی نیســت که در ابتدای زنجیره که فقط استخراج سنگ از معدن و 
خرد کردن آن و تبدیل به کنســانتره است 70درصد سود داشته باشد اما وارد 
فولادسازی که بشود 25درصد شــود و در نورد 10 درصد و آنگاه در صنایع 
خودرو ســازی دوباره صددرصد سود را از آن خود کند. این در اصل یک عدم 
توازن بارز در صنعت فولاد کشور است و همه فعالان و کارشناسان اقتصادی و 
صنعتی باید ببینند و تحلیل کنند که چرا عدم توازن حاشیه سود در هر بخش 

از زنجیره تولید فولاد ایجاد شده است.
 عدم توازن سود در زنجیره تولید در مجموع چه 

مشکلی برای آینده صنعت فولاد  ایجاد می کند؟ 
یکی از مشکلاتی که عدم توزان ایجاد می کند این است که زنجیره تولید 
نمی تواند به خوبی حرکت کند و هر یک از بخش ها به خوبی همدیگر را 
پوشــش نمی دهند و نهایتا باعث می شود که هر یک از زنجیره ها برای 
اطمینان از سود بیشتر خودش یا اطمینان از ادامه کار خودش، کل زنجیره 
را در اختیار بگیرد و زنجیره دچار افت و خیز شــدید شود. این شرایط باعث 
می شــود آن بخش که در ابتدای زنجیره هست بیش از سایر بخش های 
زنجیره سود ببرد چون معدن در اختیار دارد و می تواند فولادسازی هم کامل 
کرده و در آن راه پیدا کند اما آن بخش هایی که در ادامه زنجیره هســتند 
امکان برگشت به عقب ندارند چون تصرف و مالکیتی بر معادن ندارند. این 

وضعیت باعث یک چالش خیلی بزرگ و مداومی بین مصرف کنندگان مواد 
اولیه مثلا فولادســازها یا نوردی ها برای فولادسازها و به تناسب آن بین 
فولادسازها و معدنکاران در موضوع تهیه و اخذ مواد اولیه با قیمت مناسب 
می شود و چون توازن برقرار نیست همیشه فشارهایی از طرف هر دو گروه 
به سیستم مرکزی مثل دولت وارد می شود زیرا هر بخش با استدلال های 

مختلف سعی می کند تا بخش سودآور را به خودش اختصاص دهد.
 مهمتریــن مزیت و اهمیت برقــراری توازن و 
تناسب حاشیه ســود در زنجیره تولید برای مجموعه  و 

همه بخش های صنعت و بازار فولاد چیست؟  
اول اینکه اگر این توازن برقرار بود این همه چالش بین مجموعه زنجیره ها 
وجود نداشت و هر بخش با توجه به تکنولوژی و نیرویی که گذاشته است، 
سود می برد و نه آنقدر سود می برد که پول اضافی داشته باشد که از حوزه  ی 
خودش به حوزه دیگری وارد شــود و نه اینقدر عدم تامین مالی و مشکل 

داشت که بخواهد از حوزه ی تخصصی اش دست بکشد.
دوم اینکــه اگر در ابتدا، هماهنگی در تخصیص و تقســیم مالکیت ها و 
خصوصی سازی انجام می شد یعنی معادن و فولادسازها و خطوط تکمیلی 
نورد به صورت عمودی تقســیم می شدند و این زنجیره به صورت یکجا و 
کامل خصوصی می شد می توانست توازن ایجاد کند و ما شاهد کمبود مواد 
اولیه نبودیم و شاهد عدم توازن محصولاتی مثل شمش در یک مقطع زمانی 

و تختال در یک زمان هایی نباشیم. 
ســوم اینکه در صورت برقراری تــوازن در زنجیره تولید می توانیم در نرخ 
گذاری و بازار گردانی، شــاهد تحقق ســود معقولی بــرای همه قطعات 
این زنجیره باشــیم. اینگونه همه می توانند مطمئن باشــند که به اندازه   

سرمایه گذاریشان در زنجیره منتفع شده اند.
 به نظر شــما راهکار عملی بــرای تفاهم همه 
بخش های زنجیــره مثل معدن دارها، فولادســازان و 

نوردکاران وجود دارد؟
البته این موضوع بسیار مشکل و حساس است زیرا ما هم قیمت جهانی و هم 
قیمت داخلی داریم و تنظیم کردن این دو با هم بســیار مشکل است. از این 
طرف هم هر واحد در زنجیره یک »واحد صنعتی تجاری« است که به دنبال 
افزایش سود خود است. به همین دلیل چالش ها و اختلافات بین این زنجیره ها 

کالبدشکافی زنجیره فولاد در گفت و گوی چیلان با مدیرعامل فولاد هرمزگان:

 سود فولادساز کمتر از یک سوم 
سود معدن دار است

  حسن علیزاده

مدیرعامل فولاد هرمزگان در گفت و گو با چیلان به آسیب شناسی زنجیره تولید فولاد و عدم تناسب سودآوری 
در هر بخش از تولید پرداخت و گفت: این روش صحیحی نیست که در ابتدای زنجیره که فقط استخراج سنگ 
از معدن و تبدیل به کنســانتره است 70درصد سود داشته باشــد اما وارد فولادسازی که بشود 25درصد و در 
نورد 10 درصد ســود باشد. مرتضی آقاجانی پیشنهاد داد از طریق خرید سهام مشترک بین سرمایه گذاران در 

زنجیره های مختلف تولید می توان به منافع مشترک رسید.
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از جهت سندیکایی می تواند فشار داشته باشد و دولت هم نه به لحاظ قانونی 
و نه به لحاظ کنترلی نمــی تواند با قدرت وارد این حوزه برای تنظیم بازار و 
حاشیه سود این واحد ها شود و به دلیل واگذاری سهامش به بخش خصوصی، 

تصمیماتش ضمانت اجرایی ندارد.
 پس چه راه حلی برای هماهنگی زنجیره باقی می ماند؟

به نظر من بهترین راه حل برای به حداقل رساندن این چالش ها در بین فعالان 
صنعت فولاد، تکمیل کردن حتی الامکانِ این زنجیره ها برای تولیدکنندگان 
است. این کامل شدن می تواند از طریق خرید سهام مشترک بین افراد مختلف 
سرمایه گذار در رنجیره های مختلف تولید میسر شود. هیچ اشکال ندارد که 
شرکت معدنی به جای اینکه وارد فولادسازی شود بیاید و سهام یک شرکت 
فولادسازی را بخرد و سهامدار آن شود و برعکس فولادسازان بروند سهامدار 
معادن شوند؛ با این روش منافع با هم گره می خورد و کمترین اصطکاک بین 
بخش های مختلف زنجیره خواهیم داشت و بهترین نتیجه را خواهیم گرفت.

 چگونه می توان ســهام شرکت های فعال در هر 
یک زنجیره های تولید را تبادل کرد؟

شرکت ها دیگر باید خودشان فعال شوند و دیگر این کار دست دولت نیست، 
البته دولت هم ســهامی در بعضی از شــرکت های بزرگ دارد و می تواند 
درصدی تاثیر داشته باشــد، مثلا الان حدود 20 درصد سهام فولاد مبارکه 
در اختیار دولت است و فکر کنم سهام معدن گل گهر هم داشته باشد، خب 
دولت می تواند20 درصد سهام خودش در گل گهر را به مجتمع فولاد مبارکه 
واگذار کند و برعکس. بالاخره با این واگذاری سهام شرکت های فولادی و 
معدنی به یکدیگر، گل گهر متوجه است که سود مبارکه به شرکت خودش بر 
می گردد و مبارکه هم می داند که در این شرایط می تواند دو تا کرسی بگیرد و 
در هیئت مدیره گل گهر می تواند تصمیماتی بگیرد که به نفع کل مجموعه  ی 
فولادسازی باشد. البته شاید دولت از کل سهم خود نگذرد ولی شرکت ها که 

می توانند سهام یکدیگر را بخرند.

 آیا تبادل ســهام بــا مقاومت طرفیــن روبه  رو 
نمی شود؟

 متاسفانه الان کلی نگری ضعیف شده است یعنی نگاه ویژه ای در هر دو 

بخش خصوصی معدن و فولاد به جهت ســودآوری و بخشی نگری رشد 
کرده است و این مسئله مشکل ساز شده است. مثلا اگر یک شرکت فولادی 
بخواهد سهام شرکت معدنی بخرد باید خیلی خزنده و آهسته این سهام را 
در بازار جمع کند چون اگر معدنی ها و شــرکت های معدنی متوجه شوند 
که یک شرکت فولادی می خواهد سهم بخرد به این نتیجه می رسند که 
این شرکت می خواهد در تصمیم گیری ها سهیم شود و تاثیر بگذارد. آنها 
استدلال می کنند با ورود یک فولادساز به بخش معدن، تصمیمات معدنی 
ها دستخوش تغییر می شود زیرا عضو فولادی در تصمیم گیری ها اثر می 
گذارد و شاید منافع حاصل از فروش سنگ معدن و سایر مواد و محصولات 
معدنی تحت الشعاع زنجیره تولید قرار گیرد زیرا محصولات شرکت معدنی 
به عنوان یک مواد اولیه برای کارخانه های فولاد محسوب می شود. بنابراین 
اگرچه در کوتاه مدت مقاوتی از طرف سرمایه گذاران معدنی شاهدیم اما در 

بلند مدت به نفع همه است.
البته باید منصفانه نگاه کرد زیرا هر دو بخش در زنجیره یک نوع رقابت با هم 
دارند. فولادی ها هم امکان خرید سهام کلان به معدنی ها نمی دهند و هر 

بخش سعی دارد ارزش افزوده و سود را به سمت خودش جریان دهد. 
 با این شرایط که تشــریح فرمودید، توازن در 
زنجیره از طریق خرید متقابل سهام بسیار سخت و شاید 

هم غیرممکن باشد.
البته قبول دارم که شرایط سختی است مگر اینکه به تدریج در یک پروسه  ی 
10-8 ساله یک شرکتی با برنامه مدونی بتواند سهام مشترک بگیرد و این 
تغییر را محقق کند. به نظرم لازم است بخشی از دولت با انرژی، خبرگی و 
برنامه درگیر این کار شود. بالاخره باید دید استراتژی دولت برای این بخش 
چیست؟ یا یک استراتژی آهسته و بلند مدت دارد که زمان می برد و یا یک 
استراتژی کوتاه مدت است که مثل جراحی تبعات خاص خود را دارد اما شاید  

فوایدی برای تکمیل زنجیره داشته باشد.
 آقــای مهنــدس، آخرین وضعیت شــرکت 

هرمزگان در بورس و فرابورس چگونه است؟ 
پذیرش ما در فرابورس کامل شــده است و نمادمان هم هرمز است. هم 
اکنون منتظریم که در یک شرایط خوب درصدی از سهام فولاد هرمزگان 

از طرف فولاد مبارکه به عنوان مالک در فرابورس عرضه شود.
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 صنایع نوردی و ذوبی کشــور چه سیر تحولی را 
تجربه کرده اند و فعالیت و حاشیه سود هر کدام از این 

بخش ها چگونه بوده است؟
تا آنجا که بنده به یاد دارم در بدو تشکیل انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران2تا3 درصد از شرکت های دولتی عضو انجمن، فولادساز بودند 

که آن تعداد هم فقط مصرف داخلی خودشان را 
پوشش دادند. به مرور با حمایت انجمن و فشاری 
که این تشکل به وزارتخانه و سازمان های صنایع و 
معادن استان ها آورد، صدور مجوزهای فولادسازی 
جریان تندتری پیدا کرد. دلیل این اقدام تکمیل 
زنجیره تولید بود زیرا نورد به اندازه کافی در کشور 
تولید می شد و لازم بود تولید مواد اولیه داخلی را 

از سنگ آهن دنبال کنیم.
حمایت انجمن در آن  مقطع به جایی رسید که 
الان می توانم بگویم 10 تا 15 درصد اعضای فعال 
انجمن فولادســازان بخش خصوصی هستند و 

دیگرانی هم هستند که کم کم به مدار تولید وارد می شوند که با راه 
اندازی شرکت های ذوبی جدید اعضای فولاساز انجمن به 20 درصد 
می رسد. در آن طرف، 80 درصد اعضای انجمن نوردکارن هستند که 

از اول هم در انجمن فعال بودند.
خــب همه ما به یاد داریم که کمبود شــمش کارخانجات از طریق 
واردات پوشــش داده می شــد آن هم با ارز مرجــع 1260 تومان و 
بــا نرخی که توجیه اقتصــادی برای نوردکاران داشــت اما حالا که 
فولادسازان فعال شده اند توجیه اقتصادی سود نوردکار و فولادساز به 

درستی تعریف نشده است. 
 یعنی با افزایش نرخ ارز، تناسب بین سود ذوبی 

ها و نوردی ها دچار آشفتگی شد؟  
بله، سرمایه گذاری نوردکاران و فولادسازان تقریباً نزدیک به هم است؛ 
هر دو، برق داخلی یکسانی مصرف می کنند، مواد اولیه را از سنگ آهن 
و بریکت گندله سازی به دست می آورد و بیشتر هزینه هایشان تقریبا 

مساوی است اما هم اکنون شاهدیم که نسبت حاشیه آنها بسیار با هم 
متفاوت است. سود فولادسازها800 تا 900 تومان در هر کیلو قیمت 
تمام شده ی شــمش می باشد، خب فاصله و اختلافی که تا 1500 
تومان هســت بین 600 تا ۷00 تومان ســود در خود دارد، حالا اگر 
200 تومان هم برای هزینه های جاری کارخانه کنار بگذاریم حداقل 
400 تومان سود در هر کیلو برای فولادساز باقی 
می ماند. اما واقعیت های بازار مشکل نوردکاران را 
بهخوبی روشن می کند زیر وقتی در بورس فلزات 
شمش با 1550 تا1600 تومان عرضه می شود و 
محصول 1۷00 است خب همه می توانند قضاوت 
کنند که نوردکار با 50 تومان سود هم نمی تواند 
کار کند. بالاخره حداقل 50 تومان هزینه که دارد. 
پس چه سودی برای نوردکار باقی می ماند؟هیچ. 
اینجاست که انجمن باید رسالت خودش را انجام 
دهد و با سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید 
کنندگان جلســات کارشناسی بگذارد و حاشیه 

سود نوردکاران را اقتصادی کنند.
 آقای رفیعیان، قیمت تمام شده همه واحدهایی 

که تولید شمش می کنند، یکسان است؟
قیمت شــمش و حتی توان رقابت پذیری آنهایی که با قراضه در کوره های 
القایی تولید دارند با آنهایی که از سنگ آهن و گندله شمش تولید می کنند 
تفاوت دارد، تولید شمش از قراضه مقرون به صرفه است اما تولید از سنگ آهن 
بسیار بالا و پرهزینه است. الان تامین کنندگان شمش کشور برای نوردکاران 
کسانی هستند که از سنگ آهن استفاده می کنند نه از قراضه. ما بحثی درباره 
فولادسازانی که از قراضه استفاده می کنند نداریم و توجیه اقتصادی در کارشان 
وجود دارد اما انصاف است که نوردکاران هزینه اضافی شیوه تولید پرهزینه آن 

بخش دیگر را بپردازند؟
 آیا راهــکاری هم برای منطقــی کردن قیمت 

شمش پیشنهاد می دهید؟
به نظر من شــرکت هایی که از سنگ آهن استفاده می کنند و در 

حاشیه سود نوردکاران و فولادسازان در گفت و گو با مدیر عامل فولاد اصفهان:

حاشیه سود نوردکاران توجیه 
اقتصادی ندارد

   سید احمد عسکری

نقش انجمن در متعادل سازی نرخ حاشیه سود تولید برای نوردکاران و فولاسازها)ذوبی ها( موضوع گفت و گوی 
ما با آقای محمدعلی رفیعیان بود. مدیر عامل فولاد اصفهان عدم تناســب حاشیه سود نوردی ها و ذوبی ها را 
مورد کنکاش قرار داد و گفت حاشــیه سود نوردکاران و فولادسازان تعریف نشده است. رفیعیان برای متناسب 
سازی حاشیه سود نوردکار و فولادسازان پیشنهاد کاهش قیمت شمش در بورس داد. وی در ادامه گفت و گو به 

خلاء نظارت بر استاندارد شمش و اسلب پرداخت. 

چرا بر روی میلگرد و تیرآهن 
و سایر محصولات استاندارد 
تعریف شده است اما بر روی 
مواد اولیه استاندارد تعریف 

نشده است؟  
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بورس کالا عرضه دارند مانند فولاد خوزســتان، 
ذوب آهن اصفهان، ارفع ایرانیان و فولاد هرمزگان 
اگر قمیت تمام شــده یا حاشــیه سودشان را به 
صورت کارشناســی شده تعیین کنند می توانند 
قیمت ســنگ آهن را متعــادل کنند. با کاهش 
قیمت سنگ آهن محصول هم کاهش قیمت پیدا 
می کند و مصرف کننده راضی تر است. مسئولین 
هم باید متوجه باشــند که فولادی ها از کاهش 
منطقی قیمت ناراضی نیســتند چون با کاهش 
قیمت گردش کار و فعالیت های عمرانی رونق می 
گیرد اما در این موضوع لازم اســت حاشیه سود 
کارآفرینان و ســرمایه گذاران صنعتی به صورت 

معقولی تعریف شود.
در وضعیت فعلی بهتر است انجمن با کمک سازمان 
حمایــت از مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان 
قیمت شمش و اسلب را متعادل کند و به همان 
اندازه حاشیه سود نوردکاران کشور هم متناسب 
شــود. الان نورد کارانی هستند که کارخانه شان 
را تعطیل کرده اند و فولادســازانی هم هســتند 
که شمش شــان به فروش نمی رسد و به دنبال 
صادرات هستند. نودکاران در یک شیفت کار می 
کنند یا واحدشان را تعطیل و نیمه تعطیل کرده 
اند و راهکار آن هم متناسب سازی حاشیه سود 
نوردکار و فولادســاز است که در بورس می تواند 
این کاهش قیمت شمش اتفاق بیافتد. الان قیمت 
بازار در دســت چند مجموعه بزرگ است که به 
راحتی می توانند کاهش قیمت داشته باشند تا 
نوردکار هم با ســود مناسب بتواند میلگرد تولید 
کند و به بازار عرضه کند. این تغییر رویه به نفع 

همه است و باعث رونق بازاز یم گردد.
 علاوه بــر قیمت شــمش آیا 
کیفیــت مــواد اولیه ســاخت داخل از 

استانداردهای لازم برخوردار است؟
بحث قیمت مواد اولیه که تشریح کردم و استدلال 

من این اســت که انجمن باید محور تعیین قیمت و سود نوردکار و 
فولادسازان قرار بگیرد.

در خصــوص موضوع کیفیت مواد اولیه باید عرض کنم، کارخانجات 
بزرگ مــا از کیفیت تولید شــمش و محصول بالا و اســتانداردی 
برخوردارند اما متاســفانه هم اکنون در کشــور با کوره های القایی 
ظرفیت پایین مواد اولیه تولید می شود که استاندارد هم نیست. من 
در این خصــوص در انجمن 
اعلام کردم که چرا استاندارد 
شمش در کشور تعریف نشده 
است؟ چرا بر روی میلگرد و 
تیرآهن و ســایر محصولات 
اســتاندارد تعریف شده است 
اما بر روی مواد اولیه شمش و 
اسلب استاندارد تعریف نشده 
اســت؟ هنوز اداره استاندارد 

طرحــی برای نظارت بر روی واحدهای کوچکــی که با کربن بالا و 
فسفر پایین تولید شمش می کنند ندارد. خب این مواد اولیه نامرغوب 
میلگرد می شود و در کنار بهترین محصولات ذوب آهن اصفهان به 
بازار عرضه می شود نتیجه اش چیست؟ هم واحدهای بزرگ کشور 
بدنام می شوند هم محصولات ساخت داخل دچار شبهه بی کیفیتی 
می گردند. از آن طرف هم بحث خسارت مالی و جانی مطرح می شود 
و خساراتی که به ســاختمان ها وارد می کند لازم به بررسی است، 
بنابراین لازم اســت برای شمش و اسلب هم استانداردهایی تعریف 
شــود. وقتی آنلایز مواد اولیه تعریف نشود و کوره ها500 کیلویی و 
یک تنی تولید دارند خب نباید نگران بود که اینها در مســکن وارد 
می شــود؟ با یک زلزله4-5 تنی همــه این بناها فرو ریخته یا دچار 

خسارت می شود.
متاســفانه این ضعف اســتاندارد کشور اســت. اگر ما واقعا می 
خواهیم محصول با کیفیت تولید کنیم باید به این موضوع توجه 
بیشتری کینم چون در بحث صادرات هم دچار ضرر و زیان هایی 

می شویم. 

انجمن تولیدکنندگان فولاد با 
کمک سازمان حمایت از مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان قیمت 
شمش و اسلب را متعادل کند 
و به همان اندازه حاشیه سود 
نوردکاران کشور هم متناسب 

شود
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پیشنهادهای پارلمان بخش خصوصی برای رونق تولید
اتاق بازرگانی ایران در گزارش خود 13 پیشنهاد، در کوتاه مدت ارائه کرده است 
که این پیشنهادها در تمام بخش های اقتصادی دیده شده که بخشی از آن 

در ادامه آمده است.

بخش صنعت
تشکیل مجدد کارگروه حمایت از تولید تحت ریاست معاون اول رئیس جمهوری 
پرداخت سهم ماده 7 قانون هدفمندسازی یارانه ها تا سقف 70 درصد و سهم 
مواد 8و 11 قانون موصوف تا 30 درصد خالص درآمد حاصل از هدفمند کردن 
یارانه ها؛ طبقه بندی طرح های صنعتی و معدنی برحســب اهمیت و نیاز و در 
اولویت قرار گرفتن طرح هایی که در آینده نزدیک به بهره برداری می رســند، 
برای تأمین مالی از طریق سیستم بانکی و صندوق توسعه ملی و توجه لازم 
در اعطای مجوزهای صنعتی، به صرفه های مقیاس، ظرفیت های موجود و 
مورد نیاز و هماهنگی سرمایه گذاری های مرتبط با رفع تدریجی تحریم های 

اقتصادی و مالی از موارد پیشنهادی اتاق است.

اعتبارات و تسهیلات بانکی
تمرکز منابع بانک  ها بر تأمین ســرمایه های در گردش بخش های 
تولیدی و طرح های صنعتی نیمه تمام؛آزادســازی وثیقه های مازاد و 
با تبدیل وثیقه مناســب به میزان باقیمانده تسهیلات. جلوگیری از 
ممنوع الخروجی فعالان اقتصادی توسط بانک ها بدون حکم قضایی؛ 
پذیرش سفته برای گشایش های اعتبار اسناد داخلی توسط بانک ها 
و نظارت بانک مرکزی بر رفتار بانک ها در تأمین مالی شــرکت های 
تابعه آن ها در کنار افزایش سرمایه بانک های تخصصی؛ ملزم کردن 
بانک های تجاری به اعطای بخشــی از منابع مالــی آنها به صورت 
اعتبارات بین بانکی به بانک های تخصصی و محاسبه بدهی بنگاه ها 
براساس نرخ سود تسهیلات در زمان دریافت و ممنوعیت افزایش نرخ 
سود تسهیلات در زمان استمهال و برگشت اضافه دریافتی از واحدها 

می تواند معضلات سیستم بانکی را در بخش تولید حل کند.

تعیین تکلیف معوقات بانکی
اتاق ایران در این بخش به طور مفصل تر بحث کرده اســت و بنا بر پیشنهاد 
اتاق، کمیته ای سه نفره متشکل از نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران، وزارتخانه ذی ربط و بانک مرکزی تشکیل خواهد شد. این 
کمیته مســئولیت رسیدگی به اختلافات میان فعالان اقتصادی با بانک ها و 
مؤسسات اعتباری درخصوص نحوه محاسبه سود و جرایم دیرکرد و همچنین 
نرخ خرید و فروش ارز و تسویه اعتبارات اسنادی و سایر امور مرتبط با مراودات 

فیمابین فعالان اقتصادی و بانک ها را عهده دار خواهد بود. احکام صادره توسط 
این کمیته برای بانک ها الزام آور است.

امور مالیاتی
اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده به نحوی که بار مالیاتی به مصرف کنندگان 
نهایی منتقل شــود؛ اعطای تخفیف هــای مالیاتی برای جبران ریســک 
سرمایه گذاری در صنایع با فناوری نوین و سرمایه گذاری در تحقق و توسعه؛ 
تجمیع بخشنامه های مالیاتی در باب هر منبع، به نحوی که درخصوص هر 
منبع تنها یک بخشنامه وجود داشته باشد و هرگونه سرمایه گذاری جدید به 
منظور بازسازی و نوسازی و توسعه خط تولید مشمول بخشودگی مالیاتی گردد 
و از سود شرکت ها تا قبل از تقسیم آن، مالیات اخذ نشود از پیشنهادهای اتاق 

در خصوص رفع موانع تولید است.

نظام ارزی و نرخ ارز
حرکت به ســمت نظام تک  نرخی و شــناور مدیریت شده؛ عملیاتی کردن 
هجینگ ارزی و بیمه نوسانات ارزی و تأسیس شعب فعال بانک های معتبر 
ایرانی برای تسهیل در تبادل  ارزهای صادراتی بخصوص در کشورهای عراق و 

افغانستان از مواردی است که در این بخش پیشنهاد شده است.

اجرای مرحله دوم قانون هدفمندسازی یارانه  ها
در این بخش اتاق پیشــنهاد داده اســت که توصیه می شود افزایش قیمت 
حامل های انرژی فراتر از 20 درصد نباشد، زیرا بیم آن می رود که موجب تشدید 
رکود تورمی در اقتصاد شود. همچنین در تعیین قیمت انواع حامل های انرژی 
بویژه برق، گاز و گازوئیل به شیوه مرسوم در جهان برای بخش های تولیدی، 
قیمت  های ترجیحی وضع شود. از سوی دیگر لازم است که دولت پیش بینی 
5 ساله از تورم و تحول قیمت  حامل های انرژی را منتشر کند و در عمل به آن 
پایبند باشد تا بخش خصوصی قادر به تصمیم گیری در زمینه سرمایه گذاری در 

طرح های صرفه جویی انرژی شود.

کار و رفاه اجتماعی
بازنگری در قانون کار و قانون تأمین اجتماعی براساس ماده ۷3 قانون 
برنامه پنجم؛ اصلاح قانون جدید بیمه بیکاری؛ کاهش ســهم بیمه 
کارفرمــا در کارگاه های دارای 5 نفر شــاغل و کمتر، به 10 درصد و 
توقف عدم قبول دفاتر مالی بنگاه هــا و علی الرأس کردن حق بیمه 
قراردادها توســط مؤسسه حسابرسی ســازمان تأمین اجتماعی در 
اجرای قانون رفع موانع تولید و همچنین قانون حداکثر اســتفاده از 
توان تولیدی و خدماتی از موارد پیشنهادی اتاق بازرگانی ایران است.

نسخه اتاق بازرگانی برای رفع موانع تولید
دولت یازدهم در روزهای آغازین کار خود با تدوین و ابلاغ یک مصوبه 35ماده ای درصدد رفع فوری موانع 
تولید برآمد. در این میان، اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران نیز با ارائه گزارشی ضمن تحلیل 
وضعیت موجود، پیشنهادهای 13 گانه خود را برای رفع موانع تولید در کوتاه  مدت به دولت ارائه کرد. این 
گزارش مفصل که توسط دکتر هادی زنوز و با همکاری فعالان بخش خصوصی تدوین و ارائه شده در پایان 
»لایحه پیشنهادی برای حمایت از تولید ملی در شرایط ویژه اقتصادی کشور« را تدوین کرد که عمدتاً با 

رویکرد حمایت و اعمال سیاست های تبعیضی برای بخش تولید ارائه شده است.
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وزارت صنعت، معدن و تجارت گزارش تولید کشــور در ســه ماهه سوم 
امســال را براي رئیس جمهوري تدوین کرده است. در این گزارش نشان 
داده شده که برخي از شاخص هاي تولید در سه ماهه سوم نسبت به سه 
ماهه دوم و اول امسال رشد چشــمگیري داشته که حاکي از آرامش در 

بخش تولید و راه اندازي ظرفیت هاي خالي است.
 این گــزارش که در برگیرنده تولید کشــور در 8 ســال گذشــته هم 
اســت حاکي اســت در شــاخص هاي اقتصادي رتبه ایران سیر نزولي 
طــي کرده اســت به گونه اي کــه در زمینه رقابت پذیــري رتبه ایران 
 در ســال 2013 از بین 144 کشــور به رتبه 88 ســقوط کرده اســت.
رونق اقتصادي ایران از میان 142 کشــور به پایین ترین حد یعني 101 
رسیده اســت. فضاي کسب و کار نیز در راستاي سیر نزولي از بین 189 
کشور در رتبه 152 قرار گرفته است. در بخش آزادي اقتصادي با آخرین 
کشــور تنها 11رتبه فاصله داریم. شرایط رکود و کاهش تولیدات صنعتي 
که این روزها گریبانگیر تولید کنندگان شــده چالش دیگري اســت که 
دولت یازدهم مي خواهد براي سال آینده حل کند. آمار تولید محصولات 
منتخب تا سه ماهه سوم ســال جاري گویاي آن است که رشد تولیدات 
منفي بوده اســت. در سه ماهه دوم سال جاري سه هزار و 962 تن و در 
ســه ماهه سوم چهار هزار و 111 تن فولاد خام تولید شده است که رشد 

4درصدي را نشان مي دهد. 
یکي از عمده مشــکلاتي که باعث شده صنعت کشور با بحران و رکود 
مواجه شــود، مشکلات تامین مالي است. محسن صالحي نیا معاون امور 
صنایــع و اقتصادي وزارت صنعت معدن و تجارت در این باره به روزنامه 
یران گفت: براي برطرف کردن مشکل تامین سرمایه در گردش صنایع، 
برنامه هایي مد نظر اســت و در این زمینه روش هاي تامین منابع مالي 
جدید در دستور کار این وزارتخانه قرار گرفت.وي با بیان این که یکي از 
مهمترین اولویت هاي این وزارتخانه تامین منابع مالي براي تکمیل طرح 
هاي نیمه تمام صنعتي است افزود: طرح هایي که داراي پیشرفت بالاي 

80 درصد باشــند از این منابع برخوردار خواهند شد. وي بر بهره گیري از 
منابع صندوق توسعه ملي در بخش صنعت تاکید کرد و گفت: بیش از 6 
هزار میلیارد تومان از این منابع به بخش صنعت و معدن اختصاص یافته 
که تاکنون 2500 میلیارد تومان پرداخت شــده است.معاون امور صنایع و 
اقتصادي وزیر صنعت معدن و تجارت با بیان این که امکان پرداخت3500 
میلیارد تومان از این منابع تا پایان سال وجود دارد افزود: به علت برخي از 
 مشکلات در نظام بانکي وضعیت پرداخت ها اصلًا رضایت بخش نیست.
معــاون امور صنایع وزارت صنعت، معــدن و تجارت از پرداخت 30 هزار 
میلیارد ریال تســهیلات از محل صندوق توســعه ملي به بخش صنعت 
کشــور در ســال جاري خبر داد و گفت: درتلاش هستیم تا پایان امسال 
 30 هــزار میلیارد ریال دیگر از همین محــل در اختیار صنایع قرار گیرد.
 صالحي نیا با اشاره به حمایت دولت از صنایع در قالب سرمایه در گردش 
بیان کرد: اگر تا پایان ســال جاري اعتبار تعیین شــده جذب نشود طبق 
موافقت انجام شده، نزد بانک هاي عامل به عنوان سپرده باقي مي ماند 
وســود حاصل از آن را مي توان بین صنایع توزیع کــرد. وي ادامه داد: 
درمرحله نخست از این منبع تا حدود 200 میلیون دلار ارز حمایتي براي 
خرید مواد اولیه و ســایر نیازهاي صنایع پرداخت مي شود. معاون وزارت 
صنعت ، معدن و تجارت افزود: دســتورالعمل پرداخت این اعتبار ارزي به 
استان ها ابلاغ شده و سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت از جمله البرز 

این آمادگي را دارند که به صنعتگران تسهیلات ارزي ارائه کنند.
حسین ابویي مهریزي معاون برنامه ریزي وزارت صنعت،معدن و تجارت 
درباره وضعیت تولید کشور گفت: در دوره هاي گذشته به برنامه هاي بلند 
مدت توجهي نمي شد و همواره برنامه کوتاه مدت در دستور کار مدیران 
قرار مي گرفت. از این رو بنا داریم با تهیه ســند راهبردي صنعت کشور 
مشــکلات این بخش را حل کنیم. وي با بیان این که در دوره جدید مي 
خواهیم مانع از رانت خواري برخي ها شویم تصریح کرد: با شفاف سازي 
آمار و اطلاعات، تســهیل در امور و یکپارچه سازي فعالیت ها جلو رانت 
خواري ها که در گذشته رخ مي داد را خواهیم گرفت. ابویي گفت: لایحه 
حمایت از تولید اگر نهایي شــود قطعاً مي تواند مانع از ایجاد رانت شود. 
درست است که کشــور با مشکل تحریم مواجه بود اما مشکلات متعدد 
و پاســخگو نبودن مدیران گذشته به تحریم کمک کرد. وي با اشاره به 
ایــن مطلب که روش هاي متنوعي براي تامین مالي واحد هاي صنعتي 
اندیشــیده شده و بزودي نهایي خواهد شد افزود: دیگر مانند گذشته تنها 
بانک ها تامین کننده منابع مالي نیستند. سایر مجموعه ها در سال جدید 
قصد دارند براي تامیــن مالي بنگاه هاي صنعتي اقدامات جدیدي انجام 
دهند. ابویي اظهار داشــت: سال آینده صنعت کشور از رکود خارج خواهد 

شد و مي توان این نوید را داد که دیگر اعداد تولید منفي نشود.

گزارش 9 ماهه 
تولید در اختیار 

رئیس جمهور
   مرجان اسلامي فر
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 بخش نخست طرح توسعه فولاد آلیاژي با نام پروژه کوثر با حضور 
معاون برنامه ریزي وزارت صنعت، معدن و تجارت، نماینده مردم یزد در مجلس 
شوراي اســلامي، استاندار یزد، اعضاي هیئت مدیره، نمایندگان سهامدران، 
بانک توسعه صادرات، جمعي از مسئولین استانی و فعالان حوزه صنعت در 21 

بهمن ماه سال جاری افتتاح شد.
بــه گزارش چیلان، بخــش ذوب پروژه کوثر که شــامل کوره هاي قوس 
الکتریکي بود در تاریخ 21 بهمن سال 91 راه اندازي شد و تست گرم بخش 
ریخته گري در تاریخ 17 آذر ماه امسال آغاز شد و در 21 بهمن سا ل جاری به 

صورت کامل به بهره برداري رسید.

اعطاي تسهیلات برای سرمایه گذاری در حلقه مفقوده 
زنجیره فولاد

معاون برنامه ریزی ریزی وزارت معدن و صنعت و تجارت در این مراســم با 
اشاره به استعداد منطقه یزد در بخش فولاد سازي اظهار داشت: در این شهر 
محورهاي توسعه بر اساس مزیت صورت گرفته و این منطقه به لحاظ نزدیک 
بودن به معادن و دارا بودن منابع انساني از مزیت نسبي در تولید فولاد برخوردار 

بوده و به خوبي نیز در این امر توسعه داشته است.
حسین ابویي مهریزي اظهار داشت: یکي از پیشنهاداتي که براي توسعه صنعتي 
اســتان مطرح مي شود این است که رشــد و توسعه صنعت تنها در بخش 

سطحي نباشد و اقدامات عمقي نیز انجام شود.
وی همچنین با اشــاره به صادرات سنگ آهن به صورت خام گفت: با وجود 
اینکه به لحاظ میزان ذخایر ســنگ آهن در جایــگاه خوبي قرار داریم اما در 

زنجیره تولید فولاد نا متوازن پیش رفته ایم.
معــاون برنامه ریزي وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در این زنجیره 
شاهد کمبود سرمایه گذاري در بخش کنستانتره، گندله و آهن اسفنجي هستیم 
و بهتر است صادرات سنگ آهن به صورت فعلي مدیریت شود و حلقه مفقوده 

را ترمیم کنیم.
ابویي در این جلســه از حمایت وزارت صنعت، معدن و تجارت از طرح هاي 
تولیدي در ســه بخش کنستانتره، گندله و آهن اسفنجي خبر داد و گفت: در 
راســتاي متوازن سازي زنجیره تولید فولاد در همین جلسه متعهد مي شوم، 
حداکثر ظرف مدت یک هفته تمام شــرایط را براي اختصاص تسهیلات به 

سرمایه گذاران در این بخش خواهیم داشت.
حسین ابویي همچنین دقت مسئولان در جانمایي صنایع را متذکر شد و گفت: 
در اغلب صنایع به بحث جا نمایي توجه ویژه اي نشده و با توجه به اینکه بحث 
هدفمندي یارانه ها به طور قطع اجرایي مي شود و بحث افزایش هزینه حمل 
و نقل را داریم در صورت جانمایي صحیح صنایع به خصوص صنایع بزرگ 

شاهد کاهش هزینه ها خواهیم بود.
وي همچنین از توجه دولت به سرمایه گذاران در بخش هایتک صحبت به 

معاون وزیر صنعت در مراسم افتتاح پروژه کوثر فولاد آلیاژي خبر داد:

کمبود سرمایه گذاري در بخش 
کنستانتره، گندله و آهن اسفنجي
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میان آورد و گفت: با توجه به کمبود هایي که در این بخش وجود دارد دولت 
براي ســرمایه گذاران این بخش تسهیلات ویژه اي در نظر گرفته است. و 
زیر ساخت هایي این صنعت با شرایط استان یزد سازگارتر است و پشنهاد 
اینجانب این است که روي دو شاخه الکترونیک و IT  بیشتر کار شود چرا 
که استان یزد فرهیختگان نابغه و همچنین دانشگاه ها در سطح عالي دارد و 

ما نیز در این مورد حمایت هاي لازمه را انجام خواهیم داد.

طرح توسعه 700 هزار تني فولاد آلیاژي
مدیرعامل فولاد آلیا ژي با اشاره به این موضوع که نسبت به سایر طرح هاي 
فولادي در مدت زمان کمتري به ظرفیت اسمي مي رسیم، گفت: با توجه به 
این نکته که پرســنل شرکت کار آزموده و با تجربه هستند و این توسعه در 
فضاي زیر سقفي صورت گرفته است مدت زمان رسیدن به ظرفیت اسمي 
اعلام شده تا پایان سال 93 است در حالیکه  در شرایط عادی به طور متوسط 

سه سال براي رسیدن به ظرفیت اسمي زمان لازم است.
رامین کیهان در خصوص تاثیر این رشــد تولید در میزان سود آوري شرکت 
اظهار داشــت: یقینا این رشد تولید در صورت هاي مالي شرکت تاثیر مثبت 
خواهد داشت کما اینکه تاثیر مثبت راه اندازي این طرح در سال آتي با افزایش 

میزان تولید و بهره وري که دارد بیشتر خواهد شد. 
وي میزان تولید فولاد آلیاژي در سال جاري را 400 هزار تن اعلام کرد و گفت: 
با وجود اینکه در دو ماه پایاني سال طرح کوثر به اتمام رسید اما حدود 50 هزار 
تن رشد تولید داشتیم این در حالیست که میزان تولید سال جاري 350 هزار 

تن برآورد شده بود.
کیهان در خصوص مزیت هاي طرح کوثر نســبت به تولیدات قبلي شرکت 
گفت: در این طرح ســعي شــده با توجه ویژه به مزیت ها هزینه هاي تولید 

کاهش داده و بهره وري را افزایش دهیم.
یکي از مزایاي این پروژه تنوع تولید مقاطع میاني به سفارش مشتري 

در چهار سایز 120 ،130 ،150 و 180 است. 

مدیر عامل فولاد آلیاژي همچنین  به حذف واحد نورد سنگین از فرآیند تولید 
اشاره کرد و اظهار داشت: کاهش قیمت تمام شده در رنج محصولات تولیدي 
در نورد سبک از مزایاي پروژه کوثر است. در این پروژه همچنین طول بیلت 

تولیدي از 6 متر به 12 متر مي رسد.
وي در تشریح میزان سرمایه گذاري ارزي و ریالي  این پروژه گفت:  پروژه کوثر 
با ســرمایه گذاري حدود 65 میلیون یورو در بخش ارزي و 300 میلیارد ریال 
انجام گرفته و تجهیزات این پروژه شامل کوره قوس الکتریکي به ظرفیت 40 
تن و کوره پاتیلي به ظرفیت 40 تن و تجهیزات مواد رساني به کوره ها و خط 

ریخته گري 4 شاخه با سرعت حداکثر 4/6 متر در دقیقه است.
مدیر عامل فولاد آلیاژي همچنین با اشــاره به طرح یزد 1 گفت: طرح 
توســعه دیگري که داریم در واقع احداث واحدي مجزا با ظرفیت 700 
هزار تن فــولاد آلیاژي در کنار این واحد صنعتي اســت این طرح زیر 
ســاخت هاي مجزا دارد و در حال حاضر پیشــرفت فیزیکي آن به 15 

درصد رسیده است.
وي در پاســخ به این پرسش که با توجه به توان فولاد آلیاژي چرا این واحد 
صنعتي به تولید استنلس استیل نمي پردازد، گفت: فولاد آلیاژي توان تولید 
استنلس استیل را دارد اما به غیر از توانایي فني باید به لحاظ اقتصادي نیز صرفه 
داشته باشد اما به لحاظ اقتصادي این امر در فولاد آلیاژي توجیه اقتصادي ندارد 
این در حالیست که دنیا نمي تواند در بخش استنلس استیل با هند به رقابت 
بپردازد، به دلیل شرایطي که در این کشور فراهم شده بازار این محصول در 

اختیارش است.

اصلاح زیر ساخت های صنعت فولاد
محمد صالح جوکار نماینده مردم یزد ضمن تشــکر از مسئولین و کارکنان 
شرکت فولاد آلیاژی ایران به دلیل اتمام این پروژه، در خصوص مشکلات این 
استان صحبت نمود و خواستار حمایت ویژه دولت در بخش هایي که استان 

داراي مزیت تولید است مانند صنعت فولاد و روي شد.



مدیر عامل شــرکت نوین تجــارت ایرانیان 
خلاق در گفت و گــو با خبرنگار چیلان به 
زمینه فعالیت این شرکت بازرگانی پرداخت 
و گفــت: مــا در زمینه تجــارت جهانی و 
مارکتینگ در عرصه  ی بین المللی در حال 
فعالیت است. وی با ابزار رضایت از کارکنانش 
در بخش مارکتینگ افزود: این موضوع باعث 
گردیده است که شــرکت نوین تجارت در 
زمینه داخلی و خارجی به یکی از فعال ترین 

شرکت های بازرگانی تبدیل شود.
نویــد رضایی در ادامه گفت: شــرکت نوین 
تجــارت در حال حاضر بیشــتر کارخانه ها 
و شــرکت های داخلی را در زمینه صنایع 
ســاختمانی و فولاد پوشــش می دهد و در 
خصوص تهیــه، حمل و ترخیص مواد اولیه 
و ماشین آلات پشتیانی کرده و محصولات 
بیشتر کارخانه های داخلی را به بازار جهانی 

عرضه می نمایید.
آقای رضایی، مهمترین فعالیت های شرکت 
نوین تجــارت ایرانیان خلاق را در چند بند 

بازگو کرد که به شرح ذیل است:
Í  تهیه مــواد اولیه و ماشــین آلات

کارخانجات و شرکت ها  از بازارهای 
خارجی و داخلی و معرفی آخرین 
تکنولــوژی کالا، تولید و ماشــین 

آلات روز دنیا.  
Í  صادرات و جستجو کردن شرکت ها

و مشــتریانی که تقاضــای خرید 
کالاهای شما را به بالاترین قیمت 

دارند.
Í  ثبت برند شــما در ایــران و تمام

بندر های دنیا به نحوی که تجارت 
شما و برند شما به نام شرکت شما 

ثبت شود.
Í  حمل کالا های تجاری شما از بنادر

آسیای و اروپای و ارسال کالا های 
شما به تمامی نقاط جهان.

Í  در صورت نیاز، ســرمایه گذارهای
ایرانی و خارجی را به شما معرفی 

می کند.
Í  ،با بهــره گیری از دفاتر آســیایی

اروپایی در صورت نیاز، شــما می 
توانید به راحتی و با بهترین امکانات  
از کارخانجــات مــورد نظر بازدید 
کرده و قراردادهای تجاری خود را 
زیر نظر افراد مجرب این شــرکت 

تنظیم و اجرا  نماید.
Í  ترخیص و حمل کالاهای تجاری

شــما از کلیه بنادر  ایران در کوتاه  
ترین زمان.

Í  توســط کارشناسان ارائه مشاوره 
مارکتینگ و بازرگانی.

وی خاطر نشــان کرد: دغدغه ی مهمی که 
مــا در نوین تجارت ایرانیان خلاق داریم، در 
اصل همــان مانور بر روی صادرات و معرفی 
محصولات فولادی کشور به بازارهای جهانی 
اســت. یکی از اهداف شرکت نوین تجارت 
در بخش صنعت فولاد کشــور می باشــد 

که با توجه بــه تولید با کیفیت محصولات 
فولادی متاســفانه هنوز جایگاه مناسبی در 
سطح بین الملل کسب نکرده است. با توجه 
به مزیت های ایــن صنعت  از جمله پایین 
بودن هزینه های انرژی و نیروی انســانی و 
به وفور یافت شــدن مواد اولیه و معدنی در 
کشــور عزیزمان ایران اما هنوز نســبت به 
کشور های رقیب آنچنان که بایسته است در 
زمینه  ی صادرات محصولات فولادی  توجه 
و کار جدی انجام نشــده است. چرا با همه 
مشکلاتی که کشورهای رقیب ما در صنعت 
فولاد و صنایع وابسته پیش روی خود دارند، 

در امر تولید و صادرات از ما جلوترند؟
مدیر عامل شــرکت نوین تجــارت ایرانیان 
اضافــه کرد: با توجه به تجربه های اندوخته 
شــرکت نوین تجارت در صنعــت فولاد و 
فعالیت هــای خــود در زمینــه بازرگانی و 
بررســی بازار جهانی و داخلی بــه این امر 
اطمینــان داریم که با کمی توجه و فعالیت 
و ســرمایه گذاری، حمایت بیشــتر در این 
زمینه و تجهیز کردن کارخانجات داخلی با 
ماشین آلات صنعتی و تکنولوژی های روز 
دنیا در این صنعت و توجه و فعالیت بیشتر 
بازرگانان  ســرمایه گذاران،  تولیدکنندگان، 
محترم این صنعت در امر صادرات می توانیم  
جایــگاه والاتر و بهتــری در این صنعت که 
یکی از قدرتمندترین صنعت های روز دنیا به 

حساب می آیید را کسب نماییم.

مدیر عامل بازرگانی نوین تجارت ایرانیان خلاق 
در پاسخ به چیلان:

دغدغه صادرات و 
معرفی محصولات 

فولادی به بازارهای 
جهانی داریم

  هاجر شیرانی
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ديدگاه

عدم توازن سودآوری در زنجیره 
تولید فولاد

چندین ســال است که انجمن در جلسات 
مختلف لزوم توجه به زنجیره صنعت فولاد 
بــه عنوان یــک کل را گوشــزد می کند. 
خوشــبختانه امســال با توجه به روی کار 
آمــدن دولت تدبیر و امید و حاکم شــدن 
نگاه کارشناســی، حرف تشکل ها بیشتر 
شنیده می شود و با توجه به تاکید انجمن 
بر نگاه یکپارچــه به زنجیره فــولاد، این 
موضوع پر رنگ شده است. البته مشکلاتی 
کــه عدم توازن در زنجیره فولاد برای همه 
بخش های این صنعت ایجاد کرده نیز مزید 

بر علت شده است. 
ســودآوری شــاید مهمترین عامــل برای 
سرمایه گذاری در بخشی از اقتصاد باشد. اما 
ســودآوری در بخشی از صنعت  به عواملی 
همچــون تامین مواد اولیه، بــازار فروش و 
نقدینگی بســتگی دارد و اگر این ســرمایه 
گذاری در صنعتی عظیم مثل فولاد باشد، 
اهمیت عوامل موثر بر ســودآوری  مضاعف 
می شــود. شــرایط کنونی صنعت فولاد به 
گونه ای اســت که در برخی بخش ها مثل 
نورد، واحدها به سمت زیان حرکت می کنند 

و در برخــی بخــش هــای دیگر 
حاشیه ســود به 60 تا ۷0 درصد 
می رســد. طبیعی است که برای 
پایداری، رشــد و توســعه چنین 
صنعتی باید تدابیری اندیشید که 
هر بخش از صنعت فولاد به تناسب 
وزن و سرمایه گذاری انجام شده، 
از ســود متعادلی بهره مند شود. 
چنین اقدامــی نیازمند مطالعات 
کارشناســی، مدیریت یکپارچه و 
زمان مناسب است و البته انجام آن 
در حلقه های پایانی صنعت فولاد 
مثل نورد و تا حدودی ذوب کاری 
بسیار دشوار می باشد چرا که این 
بخــش ها با بازار رقابتی ســر و کار دارند و 
بازار های رقابتی از مکانیسم عرضه و تقاضا 

پیروی می کنند.
تا قبل از یکســال پیش کــه رکود بر بازار 
فولاد حاکم شود، هم نوردی های کشور از 
ســود معقول و متناسبی برخوردار بودند و 
هم ذوبی ها. اما با تداوم رکود بازار که تقاضا 
برای محصولات فولادی را به شدت کاهش 
داده اســت، به تدریج از ســود نوردی ها 
کاســته شد و به ســود بخش های قبل از 
نورد اضافه شد به طوری که قیمت میلگرد 
از اوایل ســال 92 تاکنــون بیش از 400 
تومان افت کرده است اما قیمت شمش به 
همین میزان کاهش نیافته است. دلیل آن 
هم به فشارهای تامین مواد اولیه واحدهای 
ذوب برمی گردد؛ مواد اولیه ای مثل قراضه 
و آهن اســفنجی که تقاضای زیاد دارند و 
عرضه کم؛ به خصوص آهن اســفنجی که 
به دلیل کمبود گندله، تولیدکنندگان آن 

انگشت شمارند. 
بدین ترتیب در زنجیره فولاد مشکلات هر 

به  حلقه 
حلقــه 

بر می گردد  قبل 
تا به معادن ســنگ آهن می رســیم. 

ســودآوری واحدها نیز بــه همین صورت 
از حلقه های پایانی به ســمت حلقه های 

ابتدایی زیاد می شود. اما چه بایدکرد؟
مهمتریــن نکتــه در حل معضــلات این 
زنجیره، داشــتن دید یکپارچه است. باید 
همــه بخش ها در کنار هم و به تناســب 
جایگاه خود دیده شــوند نــه اینکه امروز 
فقط مشکلات نورد را ببینیم و فردا فقط به 
سنگ آهن و فرآوری آن توجه کنیم. باید 
مدیریت جامــع و یکپارچه ای در صنعت 
فولاد، مســئولیت رفع موانع و مشکلات را 
به عهده بگیــرد به طوری که فعالان همه 
بخش ها بتوانند با یک سود عادلانه در کنار 
هم کار کنند و رشد و توسعه صنعت فولاد 

را موجب شوند.
نکته بعدی لزوم تطبیق روند قیمتی همه 
بخش ها با بخش هایی اســت که از بازار 
رقابتــی برخوردارنــد، به طــور مثال می 
بایست در صورت تغییر 30 درصدی قیمت 
میلگرد، قیمت شــمش و آهن اسفنجی و 
گندله و کنســتانتره نیز در همین حدود 
تغییر کند، یعنی در زمان رونق بازار همه 
بخش ها منتفع شوند و در زمان رکود بازار 
هم همه بخش ها با پذیرش کاهش قیمت، 

زمینه ثبات در بازار را فراهم کنند.
البتــه اقدامــات دیگــری ماننــد تزریق 
بودجه های عمرانی برای خــروج از رکود، 
شکســتن انحصــار در برخــی بخش هــا 
مثل آهن اســفنجی، ســاماندهی وضعیت 
قراضه و تســریع در بهره برداری پروژه های 
گندله سازی نیز می تواند بسیار راهگشا باشد.  

حمیدرضا طاهری زاده
نایب رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران



سودآوری یا عدم ســودآوری کارخانجات 
فولاد متأثر از عوامل بســیار زیادی است. 
این عوامل داخلی و بین المللی بوده و در 

برهه های زمانی متفاوت تغییر می کنند.
زنجیــره تولید فــولاد از فــرآوری معدن 
تا محصــول نوردی را پوشــش می دهد. 

لــذا کارخانجــات متعــدد و با 
خصوصیــات متنــوع در زنجیره 
فعالیت دارنــد و در نتیجه دچار 
گوناگونی هســتند.  چالش های 
مدیران چنین کارخانجاتی، خود 
بهتر از هر کسی می دانند که در 
وضعیت هــای اقتصادی متفاوت 
چگونه شــرکت خود را مدیریت 
نمــوده و از گزند  بحــران های 
مالی در امان بمانند. لذا نســخه 
عمومــی برای رفــع چالش های 
موجود وجود نــدارد اما آنچه که 
از متولیان دولتی برمی آید کمک 
به بهبود رونــد تولید در زنجیره 

فولاد است.
آنچــه را کــه کارخانجات در محاســبه 
سودآوری خود ملحوظ می نمایند، مراکز 
هزینه است. برای مثال مراکز اصلی هزینه 
تولید برای واحد فولاد سازی شامل مواردی 
نظیر قراضه، آهن اســفنجی، فروآلیاژ ها، 

 ، د و لکتــر ا
نســوز، برق و نیروی انســانی 

اســت. در طول سال و بنا به هزینه ابتیاع 
مواد، ارزش این مراکــز هزینه تغییر می 

کند.
تبیین مراکز هزینه و تعیین درصد هریک 
از مراکز از کل هزینه تولید راهگشای ادامه 
روند تولید و ســودآوری برای متولیان امر 
است. استفاده از جداول تببین شده مراکز 
هزینه در چند کارخانه معظم دنیا می تواند 
موجب رسیدن به حدود و ثغور درصدهای 
مورد قبول در کارخانجات داخلی با تنظیم 
چند مورد که خاص کشــور است، گردد.  
پیشــنهاد می گردد این امر جزء اقدامات 
جاری انجمــن تولیدکنندگان فولاد ایران 
قرار گیرد و کمیته های تخصصی در حال 
ایجــاد بتوانند این امر مهــم را به صورت 
پروژه و با دسترســی به اطلاعات خارجی 
و اخذ شــونده از کارخانجات داخلی انجام 

دهند.

مسعود  محمد
مدیر بازرگانی مجتمع فولاد ویان
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در خصوص چالش های عدم ســودآوری 

در زنجیره تولید موارد زیر باید به 
عنوان اصل مدنظر قرار گیرد:

1-عــدم صــادرات هرگونه مواد 
اولیه به خارج از کشور و فرآوری 
آن در داخل کشور و ایجاد ارزش 

افزوده و اشتغال.
2- اختصــاص ارز بــرای واردات 
مــواد اولیه نظیر آهــن قراضه و 
غیره و عدم اختصــاص ارز برای 

محصول نهایی.
3- ایجاد ایســتگاه هــای تخلیه 
و بارگیری بــرای آهن قراضه به 
میــزان 30 میلیون تن در ســال 

برای کشتی های تا 30 هزار تن.
4- قیمــت گذاری کلیه مواد اولیه 
زنجیره تولید با سود مناسب برای هرواحد 

با توجه به سرمایه گذاری ایجاد واحدها.
5- عــدم تخصیــص ارز و اعتبــار برای 
نهایی  تولیــد محصول  واحدهای جدید 
و شــمش و تخصیص ارز و اعتبار برای 
تمام واحدهای در دست ساخت و اتمام 

آنها.
6- بــا توجه بــه اینکه نرخ فــولاد، نرخ 
بین المللــی می باشــد، حداقــل برای 3 
ســال دولت برابــری نرخ بهــره بانک ها 
بــرای کارخانه های تولید فولاد را دو برابر 
نــرخ بهره بانک هــای خارجی که معادل 
12تا 14% می باشــد، در نظــر گرفته و 
سوبســیدهای لازم را در اختیار بانک ها 

قرار دهد.
۷- صــادرات محصولات نهایی شــمش و 

مقاطع آهنی برای همیشه میسر باشد.

مجتبی حاجی شفیعی
مدیر عامل مجتمع فولاد ویان



55

مــواد اولیه تولید فولاد خــام عمدتاً به دو 
روش فــرآوری معــادن ســنگ آهن و یا 
اســتفاده از قراضه هــای صنعتی صورت 

می پذیرد.
امروزه کشورهای صنعتی جهان به ویژه در 
اروپا و آمریکا، به دلیل میزان بالای برگشت 
قراضه هــای صنعتی، نه تنها امکان تامین 
نیازهای خود را پیدا می کنند، بلکه قادرند 
محصولات خود را در شــکل فولاد  خام و 
یا مقاطع به سایر کشورها نیز صادر نمایند. 
در این کشورها به دلیل زنجیره کوتاه مواد 
اولیه )قراضه( تا فولاد، سودآوری متوازنی 
برقرار می گردد و عملا این کشورها امکان 
حضور فعال در بازارهای رقابتی را بهتر دارا 

می باشند.
اما ســوال اینجاست که آیا از همین روش 
می توان در ایران نیز  به سودآوری متوازن 

رسید؟
ایران دارای 4 گسل عظیم از معادن سنگ 
آهن می باشــد که این گسل ها در حدود 
6 درصد از معادن سنگ آهن جهان را در 
بر می گیرد. این میزان ســنگ آهن یعنی 
6 برابر میانگین ســهم کشــورهای جهان 
از حیث دارا بودن معادن ســنگ آهن می 

باشد. این 4 گسل عبارتند از:
گسل شمالی در منطقه البرز جنوبی  �

که از سنندج و همدان شروع شده و 
تا شرق ایران امتداد دارد.

گســل جنوبی که از کرمان تا استان  �
های جنوبی امتداد دارد.

گســل مرکزی که سرتاســر شرق  �
استان یزد را در بر می گیرد.

گســل شــرقی که در امتداد معادن  �
غنی سنگ آهن افغانستان و در شرق 

کشور قرار گرفته است.
این معادن قادرند بیش از سیصد 
سال ســنگ آهن مورد نیاز برای 
تولید مواد اولیه فولاد کشــور را 
تامین نمایند. از طرفی با توجه به 
روند صنعتی شــدن کشور انتظار 
می رود که در دهــه های آینده 
عمــده مواد اولیه فــولاد از محل 
بازگشت قراضه ها تامین گردیده 
و به این ترتیب فــرآوری معادن 
سنگ آهن کشور عملا به یکی از 
مهمترین پتانسیل های صادراتی 
کشــور با ارزش افزوده بالا مبدل 

خواهد گشت.
در حال حاضر سرانه تولید قراضه 
در کشور حدود 25 کیلوگرم می باشد که 
کمتر از 10 درصد فولاد مورد نیاز کشــور 
می باشــد. بنابراین استفاده از سنگ آهن 
معادن کشــور بــرای تولید فــولاد خام و 
همچنین مقاطع فولادی دارای مزیت ها و 
الزامات ویژه می باشد و البته نباید ناگفته 
بماند که این روش در کشــوری که امکان 
اســتفاده از پیشرفته ترین تکنولوژی های 
این فرآوری را دارد، بسیار پایدارتر و رقابتی 

تر نیز خواهد بود.
تولید فولاد خام در کشــور ایران با تکیه بر 
فرآوری معدن دارای چهار صنعت بالادستی 
اســتخراج از معدن، صنایع تغلیظ )تولید 
کنستانتره سنگ آهن(، کارخانجات گندله 
ســازی، و در نهایت تولید آهن اسفنجی از 
روش های احیای مســتقیم با استفاده از 
گاز طبیعی می باشد که این چهار صنعت 
با توجه به قــرار گرفتن در مناطق محروم 
کشــور حداقل سه دســتاورد مهم در پی 
داشته است: اشتغال زایی، محرومیت زدایی 

و ایجاد ارزش افزوده بسیار بالا.
با توضیحاتی که ارائه شــد علاوه بر چهار 
مرحله قبلی، تولید فــولاد خام به صورت 
شــمش یا بیلت و یا اسلب، و کارخانجات 
تولید مقاطع به صورت تیرآهن، میلگرد و یا 
ورق و در نهایت تولید محصولات فولادی، 
زنجیره کامل فولادی کشور می باشند که 
انتظار می رفت ســود و ارزش افزوده این 
زنجیره نه به طور مســاوی بلکه به شکل 
قابل قبولــی در این چرخه جاری باشــد 
اما متاســفانه چند ســالی است که شاهد 
نامتعادل و نامتوازن بودن این تقسیم بندی 
هستیم و همین موضوع باعث گردیده که 
نه تنها نتوانســته ایم در بازارهای جهانی 

سهم شایسته خود را داشته باشیم که حتی 
در خودکفایی نیز ناموفق باشیم.

عمده این عدم توازن را می توان در بندهای 
زیر خلاصه نمود:

دولتی بودن معادن سنگ آهن و در . 1
اختیار گذاشتن انحصاری این معادن 
در صنایع بالا دستی فولاد که باعث 
گردیده ســود هنگفتــی نصیب این 
حلقه های اولیه بشــود. )با توجه به 
فروش محصولات به فولاد ســازان با 

قیمتی نزدیک به قیمت جهانی(
به روز نبــودن تکنولوژی های فولاد . 2

سازی در کشور و گران تر تمام شدن 
فولاد خام تولیدی

بهره وری پایین نیروی کار با توجه به . 3
حمایت های یک طرفه قانون کار از 

کارگر در مقابل کارفرما
هزینه های ســربار قابل توجه تولید . 4

فولاد خام که علاوه بر سرمایه گذاری 
برای کارخانجات فولاد سازی، هزینه 
های ســنگینی در اجرای زیرساخت 
ها را نیز شامل می شود. در بسیاری 
از کشــورها دولت این خدمات را  در 
اختیار صنایع مهم و استراتژیک قرار 
می دهد، نظیر راه های دسترســی، 

آب، برق،گاز ، خط آهن و ...
در نهایت هزینه بالای بهره بانکی در . 5

تســهیلات پرداختی به صنایع فولاد 
سازی و سایر صنعت های وابسته که 
انتظار می رود در هدفمند سازی یارانه 

ها این مقوله نیز مد نظر قرار گیرد.
صنایع فولاد ســازی در تمام کشــورهای 
جهان با توجه به جایگاه مهم شــان از نظر 
وســعت خدمات جنبی، که اشتغال زایی 
منحصــر به فرد را در خود دارد، و اهمیتی 
که در توســعه صنعتی هر کشوری بوده و 
همچنین گردش مالی قابل توجهی را که 
به وجود می آورد، همــواره مورد حمایت 
های ویژه دولت ها قــرار دارند. انتظار می 
رود در ایــران نیز دولت و سیســتم های 
نظارتــی بر امر ســرمایه گــذاری در این 
زمینه توجه بیشــتری نموده و با همکاری 
کلیه فولاد ســازان کشور و به ویژه انجمن 
تولیدکنندگان فولاد بتواند علاوه بر توسعه 
این صنعت استراتژیک و حل مشکلات آن 
زمینه هایــی را فراهم نماید تا این صنعت 
بتواند ســهمی از  بازار جهانی که شایسته 
کشورمان می باشــد را به خود اختصاص 

دهد.

غلامرضا قمیشی
مدیرعامل شرکت فولاد گستر غدیر سیرجان
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در حال حاضر صنعت فولاد در ایران از مشــکل 
بسیار بزرگی رنج می برد و آن یکپارچه ندیدن این 
صنعت می باشد. همیشه قسمت هایی از زنجیره 
تولید فولاد دچار مشکل می باشد و تمامی افراد و 
نهاد های مرتبط در حال حل معضلات آن حلقه 
از زنجیره می باشند دریغ از آنکه با یکپارچه ندیدن 
این صنعت از حلقه اول تا آخر که استخراج سنگ 
آهن تا تولید محصول نهایی می باشد،  تنها برای 

مدتی کوتاه بحران آن بخش حل شده 
و در آینده نزدیک قســمتی دیگر دچار 

مشکل می شود.
در حال حاضر مشکل عدم توازن سود 
در زنجیــره فولاد که خود به دلیل عدم 
توازن ظرفیت می باشد به معضلی بزرگ 
در این صنعت تبدیل شده است. نگاهی 
به صورتهای مالی شرکت های معدنی 
و مقایسه آن با واحدهای فولادسازی، 
بر ادعای عدم توازن ســود صحه می 
گذارد. صورت های مالی شرکت های 
معدنی در سال گذشته سود دهی بیش 
از دو برابــری در مقایســه با واحدهای 
فولادسازی را نشان می دهد که متاسفانه 
این واحدها به جای ســرمایه گذاری در 
اکتشاف منابع جدید و تامین مواد اولیه و راه انداختن 
ســایر حلقه های تولید فولاد کشور، خودخواهانه 
اقدام به صادرات ســنگ آهــن به صورت خام و 
کسب سود بیشتر پرداخته اند. بر اساس آمار منتشر 
شده از سوی گمرک جمهوری اسلامی ایران، در 
سال گذشته بیش از 21 میلیون تن سنگ آهن از 
کشور خارج شده است. این حجم صادرات توازن 
تولید فولاد کشور را بهم زده است. در حال حاضر 

ی  هــا حد ا و
تولیدکننــده 

آهن اســفنجی با کمبود گندله مواجه 
هســتند و به تبع آن واحد های فولادســازی با 
کمبود آهن اسفنجی. و این کمبود آهن اسفنجی 
قیمت آن را به شــدت بالا برده و شرایط را برای 

فولادسازان دشوار نموده است.
در حالــی کــه واحدهای فولادســازی بیش از 
20 درصد از قیمت فروش خود را کاســته اند اما 
واحدهای تولید کننده آهن اســفنجی حاضر به 
کاهش قیمت ها نیستند. این خود به دلیل عدم 
توازن سود و ظرفیت در زنجیره فولاد می باشد. 
در شرایطی که اکثر فولادسازان بخش خصوصی 
از قراضه و یا آهن اســفنجی به عنوان مواد اولیه 
اســتفاده می کنند، تنها دو شرکت فروشنده آن 
هســتند و به دلیل انحصاری بودن فعالیت آنها، 
تعیین کننده قیمت و شــرایط فروش هستند در 
حالی که قیمت محصول فولادسازان و نورد کاران 
به دلیل کثرت فروشنده و خریدار و رقابتی بودن 
فضا، توسط خریدار تعیین می گردد و امکان جبران 
افزایش قیمت مواد اولیه در محصول وجود ندارد 
و این امر سبب کاهش تولید فولاد در چند ماهه 

اخیر شده است. 

احمد دنیانور
رئیس هیئت مدیره مجتمع فولاد جنوب

در هر کشــوری صنعت فولاد یک صنعت مادر 
و ریشــه ای اســت. لذا توجه به این صنعت و 
برنامه ریزی دقیق برای سرمایه گذاری و تولید و 
همچنین توازن در سودآوری آن می تواند باعث 
ســرمایه گذاری به موقع و درســت و به جا در 

تمامی قسمت های زنجیره فولاد شود.
در صورتی که سودآوری در این صنعت پرهزینه 
تقریباً به صورت یکســان باشد، می توان انتظار 
داشت که سرمایه گذاری هم در تمامی بخش  ها 

انجام  یکســان  بصورت 
پذیرد و چنانچه توازن برقرار 
نباشــد، معایب زیر هویدا و 
آشکار می شــود و با عنایت به اینکه 
صنعت فولاد نیاز به ســرمایه گذاری 
بسیار نسبت به صنایع دیگر دارد جبران 

آن در زمان کم مقدور نمی باشد:
ســرمایه گذاری بــدون هدایت و . 1

هدف درست انجام می شود.
در عرضه و تقاضای فولاد در داخل . 2

کشور دچار مشکل می شویم.
قیمت های فولاد نوسانی می شود.. 3
با توجه به اینکه فولاد پایه و اساس . 4

هر صنعتی می باشد تأثیر مستقیم بر 
صنایع دیگر می گذارد.

درخصــوص واردات و صــادرات . 5
امکان برنامه ریزی دقیق وجود ندارد.

در مقطعی از زمان ممکن اســت بعضی . 6
از بخــش های فولاد به دلیل عدم توازن 

سودآوری ورشکست شوند.
برنامه ریزی درخصــوص تهیه، تولید و . 7

توزیع مواد اولیه امکان پذیر نیست.
اگر سود متوازن نباشد، با ورشکست شدن . 8

بعضــی از زنجیره های فولاد خواه ناخواه 

دیگر بخش ها دچار مشکل می شوند.
جسارت و جرأت سرمایه گذاری در صنعت . 9

فولاد کم می شود.
امکان رقابت با رقبای خارجی بســیار کم . 10

می شود.
عدم توازن در ســودآوری بخش های مختلف 
صنعت فولاد یادآور عــدم برنامه ریزی و عدم 
توازن در ســودآوری و توزیع پیاز و سیب زمینی 
می باشد. به علت  عدم برنامه ریزی و عدم توازن 
در سودآوری، همه به خاطر داریم که درخصوص 
پیاز و سیب زمینی حتی مجلس شورای اسلامی 
جلســاتی ویژه داشــت. اگر پیاز و سیب زمینی 
چنان تأثیری در کشور و مجلس شورای اسلامی 
و دولت داشــت، آیا نباید انتظار داشت که عدم 
توازن در سودآوری و عدم برنامه ریزی در فولاد، 
توجه ویژه دولتمردان، مجلس شورای اسلامی و 

مسئولین را به خود جلب نماید؟ 
به هر حال ضمن آرزوی توفیق و سلامتی برای 
تمام مسئولین و دولت تدبیر و امید و همچنین 
همکاران گرانقدر در صنعت فولاد تقاضا و استدعا 
داریم درخصوص توازن سودآوری و برنامه ریزی 
در خصوص مواد اولیه نظیر قراضه، کنســانتره، 
گندله و آهن اســفنجی قبل از اینکه دیر شود 

چاره اندیشی نمایند.

احمد سعدی
مدیر عامل مجتمع فولاد البرز غرب
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يادداشت

تحلیل و بررسي شرایط تامین سرمایه تولیدکنندگان از طریق بانک ها و به 
طورکل بازار پول در ایران بیانگر تامین مالي بســیار کم از تسهیلات شبکه 
بانکي مي باشد. به طوري که بررسي وضعیت شاخص روابط بنگاه ها با شبکه 
بانکي که یکي از شاخص هاي زیر مجموعه بهبود فضاي کسب و کار است 
است رتبه ایران را بسیار پایین ارزیابي کرده است. دلیل این امر دیدگاه مدیران 
بانکي است که بانک ها را وکیل منابع مردم مي دانند لذا سعي دارند این منابع 
را در جایي ســرمایه گذاري کنند که سودآوري بیشتري داشته باشد. شرایط 
نامناسب تولیدکنندگان، ریسک بالاي محصولات تولیدي، سود کم حاصل از 
تولید و بسیاري از موانع موجود در فعالیت هاي تولیدي موجب شده است که 
بانک ها تمایلي به اعطاي تسهیلات به  بخش تولید نداشته باشند و اولویت را 
به فعالیت هاي خدماتي و  بازرگاني که بازگشت سرمایه در کوتاه مدت صورت 

مي گیرد و سود ناشي از آن ملموس و تضمین شده است، قرار دهند. 
این در شــرایطي اســت که دولت نیز با توجه به کســري بودجه ناشي از 
محدودیت هاي مالي علیرغم اینکه هرساله مبلغي را براي بخش تولید در قانون 
بودجه در نظر گرفته ولي بودجه پیش بیني شده به بخش هاي دیگر هدایت 
شده است. نمود بارز این امر عدم اعطاي سهم بخش تولید از منابع حاصل از 

هدفمند کردن یارانه ها طي سال هاي 1389 تا کنون مي باشد. 
مجموعه شرایط فوق موجب شده است، بخش تولید همواره با کمبود نقدینگي 
مواجه شــود. بررسي شرایط کنوني اقتصاد ایران نیز گواه این است که تورم 
کنوني همــراه با رکود بوده که این امر موجب شــده تا بانک ها تمایلي به 
سرمایه گذاري کلان و بلندمدت در بخش تولید نداشته باشند لذا تامین منابع 
مورد نیاز از طریق شبکه بانکي کشور در کوتاه مدت چشم انداز روشني براي 
بنگاه هاي اقتصادي ندارد در این راستا مناسب ترین روش جهت تامین سرمایه 
مورد نیاز بنگاه هاي اقتصادي در کوتاه مدت استقراض از دولت است.  این در 
حالي است که  بررسي لایحه بودجه سال 1393 نشان مي دهد که دولت تنها 

مبلغ 4 هزار میلیارد تومان از منابع حاصل از قانون هدفمندکردن یارانه ها را به 
بخش تولید اختصاص داده  است که این میزان براي این بخش بسیار ناچیز 
مي باشد و بیشتر تمایل داشته تا از محل بخشودگي جرایم مالیاتي یا تقسیط 
بدهــي بنگاه هاي تولیدي اقدام نماید به طوري که در بند 74 لایحه بودجه 
کلیه جریمه هاي مالیاتي ناشي از تأخیر در پرداخت مربوط به عملکرد سالهاي 
1389، 1390 و 1391 بنگاه هاي تولیدي داراي پروانه بهره  برداري که بتوانند 
ظرف شش  ماه پس  از لازم الاجراء شدن  قانون بودجه 1393 نسبت به تسویه 
اصل بدهي مالیاتي قطعي شده خود اقدام نمایند، بخشوده مي شود. یا در بند 16 
لایحه بودجه، بانک ها و مؤسسات مالي و اعتباري مجاز شده اند پس از تأیید 
هیئت  مدیره، اصل و سود اعم از سود قبل و بعد از سررسید تسهیلات ریالي 
یا ارزي سررســید گذشته و معوقه پرداختي به اشخاص حقیقي و یا حقوقي 
بابت فعالیت در امور تولیدي صنعتي، معدني، کشــاورزي و خدماتي را که در 
بازپرداخت اقساط تسهیلات دریافتي به دلایل موجه دچار مشکل شده اند و 
قادر به پرداخت اقساط تسهیلات دریافتي نیستند، براي یک بار و تا پنج  سال 
تقسیط و از سرفصل مطالبات سررسید گذشته و معوق خارج نمایند. همچنین 
جریمه خسارت تأخیرشان پس از تعیین تکلیف و انجام تسویه حساب کامل 
بخشوده  شود به نحوي که نرخ سود تسهیلات جدید حداکثر معادل نرخ سود 
تسهیلات تعیین شده توسط شوراي پول و اعتبار باشد. این موضوع مي تواند 
مشــکلات بسیاري از واحدهاي تولیدي را که بدهي معوق به بانک ها دارند 
را با مشــارکت بانک ها و موسســات اعتباري طرف حساب آنها تا حدودي 
کاهش دهد. لذا مناسب است بانک مرکزي و دولت فراتر از ابلاغ بخشنامه 
و دستورالعمل هاي که هرساله خواستار تسهیل پرداخت تسهیلات یا تقسیط 
بدهي واحدهاي تولیدي است که تاکنون راه به جایي نبرده است،  نسبت به 
تسهیل روابط بنگاه هاي تولیدي با شبکه بانکي و هدایت منابع به سمت بخش 

تولید اقدام نمایند.

چگونگی تامین منابع مالي تولیدکنندگان 
با نگاهی به لایحه بودجه 1393 

   امیررضا سوري
عضو هیئت علمي موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني
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این روزها تب الگوبرداری از صنایع فولاد هند به ویژه 
در بخش خصوصی تولید فولاد در کشــورمان بسیار 
بالا گرفتــه و اکثراً راجع بــه روش های تولید آهن 
اسفنجی در هند و متقابلًا استفاده از آن در کوره های 
القایی برای تولید شمش فولاد صحبت می کنند و به 
دنبال کاهش وابســتگی صنایع فولاد به قراضه می 
باشند. اگر برنامه پنج ساله وزارت فولاد هندوستان 
برای ســال های 2012 الی 2017 مطالعه گردد متوجه 
عمق تفاوت های دولت های دو کشور و حمایت ایشان 
از صنایع فولاد بــه ویژه در بخش خصوصی خواهیم 
شــد. مایل بودم مقاله مفصلی در رابطه با این برنامه 
پنج ساله، هدف گیری، اقدامات، پیش نیازها، ضوابط 
و اصلاح قوانین به نفع تولیدکنندگان می نوشتم اما با 

اشاره ای به یکی دو مورد اکتفا می کنم.
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی هر ماهه 
پرسشنامه ای را برای تشکل های مختلف مردمی و 
غیر دولتی در خصوص مشکلات محیط کسب و کار 
ارسال می نماید. اکثر قریب به اتفاق این تشکل ها 
مهمترین مشکل را عدم ثبات و پایداری در قوانین 
دولتی می دانند. مــا در هیچ بخش صنعت و تولید 
)بخش خصوصی( نمی توانیم برنامه پنج ساله داشته 
باشیم! به دلیل اینکه قوانین یکسال هم ثبات ندارند 
چه رســد به پنج ســال. برای مثال در برنامه پنج 
ساله هندوستان پیش بینی شــده است که دولت 
در مواقع بحران با تغییــر در تعرفه های گمرکی به 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان فولاد کمک کند. در 
کشور ما درست در اوج صادرات محصولات فولادی 
بخش خصوصی ناگهان صادرات آن ممنوع می گردد 
و پس از آنکه بازار ها از دســت رفت، دولت محترم 
صادرات را با تعیین تعرفه جدیــد آزاد می نماید. 
درحالی که در همـــه این مدت هیچ کمکی برای 
واردات قراضه و سایر مواد افزودنـی نکرده اســت. 
به یــــک میـزان  واردات قراضه و شمش  تعرفه 
است و ارزش افزوده تولید شمش اصلًا در نظر گرفته 

نشده است.
در برنامه پنج ســاله هندوســتان زیرساخت های 
مورد نیاز صنایــع فولاد و افزایش ظرفیت آنها پیش 
بینی شده اســت، برق مورد نیاز باید تامین گردد و 
لذا نیروگاه ها باید افزایش یابند. در کشــور عزیز ما 
بســیاری واحدهای آماده یا نزدیک به بهره برداری 
هســتند اما هنوز برق مورد نیاز آنها تامین نشده و 
بسیاری از واحدها با امکانات موجودشان می توانند 
افزایش  افزایش برق تــا 50درصد  با 20درصد  فقط 
تولید داشته باشند اما همین برق مصرفی صنایع نیز 
زیادتر از حد مجاز بوده و اکثر واحدهای تولید فولاد 
با جرایم قبوض برق مواجه هستند. خوشبختانه ما از 
جمله کشورهایی هستیم که برق صادر می نمائیم و از 

افتخارات وزارت نیرو هم محسوب می شود! 
مورد دیگر، مجوزهای پی در پی اســت که توســط 
ســازمان های صنعت، معدن و تجــارت برای تولید 
شــمش فولاد صادر گردیده و صادر می گردد، بدون 
توجه به اینکه مواد اولیه مصرفی این واحدها از کجا 
باید تامین شود. آیا با افزایش تقاضا باید قیمت قراضه 
و آهن اسفنجی همواره رو به افزایش باشد و متقابلًا 
واحدهای فعال به دلیل عــدم توانمندی در تامین 
قراضه و مواد اولیه یکی پس از دیگری تعطیل شوند 
و به جای آنها واحدهای جدید آغاز به کار نمایند که 
آنها نیز پس از مدتی به مشــکلات تامین سرمایه در 
گردش، قراضه و مواد اولیــه، عدم بهره وری کافی، 
عدم نیل به ارزش افزوده پیش بینی شــده، مواجهه 
با ادارات حفاظت از محیط زیســت، مالیات بر ارزش 
افزوده و ســایر معضلات تن به تعطیلی کارخانجات 

دهند؟
ای کاش ما هم برنامه مدون پنج ســاله داشتیم که 
در آن بخش خصوصی جایگاه مهمی داشــت و همه 
برنامه ریزی ها منحصر به شــرکت های دولتی و شبه 
دولتی مانند شرکت های تحت مدیریت شرکت ملی 

فولاد نبود.

تدوین برنامه پنج ساله برای حمایت 
از بخش خصوصی صنعت فولاد

   جلیل اوحدی
     شرکت اصفهان دُر
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دانش و پژوهش 

دانشــگاه صنعتی اصفهان مؤســس انجمن آهن و فولاد کشور و در 
چندین زمینه، قطب علمی کشــور است که از آن جمله با تاسیس 
پژوهشکده فولاد به قطب علمی فناوری  های نوین در صنعت فولاد 
کشور تبدیل شده است. همچنین کانون هماهنگی دانش و صنعت 
فــولاد زیر نظر معاونت علمی و فناوری رئیــس جمهور نیز در این 

دانشگاه مشغول فعالیت است.

جایگاه پژوهش در صنعت فولاد ½
در کشورهای مهم تولید کننده فولاد مثل آمریکا، کانادا، چین، هند، کره جنوبی 
و آلمان مراکز تحقیقات آهن و فولاد در دانشگاهها وجود دارند که یا وابسته به 
شرکتهای فولاد سازی هستند و یا توسط این شرکتها حمایت میشوند. آنچه 
در این مراکز مشاهده میشود نگاه به تحقیقات به عنوان سرمایهگذاری بلند 
مدت است به نحوی که به عنوان مثال شرکت POSCO پس از بیست سال 
توانســته است روش FINEX را به تولید اقتصادی برساند. در صنعت فولاد 
ایــران اغلب تولیدکنندگان تحقیقات را به عنوان هزینه در نظر میگیرند و از 
طرف دیگر به بومیسازی یا خرید دانش فنی و تحقیقات به طور یکسان نگاه 
میشود. البته شرکت هایی هستند که به خوبی جایگاه تحقیقات را در سازمان 

خود تبیین کرده و از نتایج دیدگاه صحیح خود بهرهمند شده اند.  
به هرحال چنانچه بخواهیم در صنعت فولاد حرفی برای گفتن داشته باشیم 
باید زنجیره دانش و فناوری را از دانشگاه تا صنعت تکمیل و جایگاه پژوهش 
و تحقیقات را در این صنعت تقویت نماییم. دانشگاه صنعتی اصفهان با داشتن 
پژوهشــکده فولاد، کانون فولاد و قطب علمی فناوری های نوین در صنعت 
فولاد بخشی از این زنجیره را تشکیل داده است و در طرف مقابل نیز صنایعی 
تلاش کردهاند تا قسمت دیگری از این زنجیره را تشکیل دهند. امید است در 
آینده نزدیک این حلقههای پراکنده به هم متصل شده و با ایجاد یک مرکز 
تحقیقات ملی فولاد شاهد بهبود جایگاه صنعت فولاد از نظر کمی و کیفی 

باشیم.

چگونگی تأسیس پژوهشکده فولاد ½
دانشگاه صنعتی اصفهان از بدو تأسیس تاکنون ارتباط و همکاری 
بسیار تنگاتنگی با صنایع فولاد کشور داشته و بیش از 200 طرح 
تحقیقاتی مورد نیاز این صنایع را به انجام رسانده که نتایج آن در 
قطع وابستگی، صرفه جویی ارزی و تولید دانش فنی تأثیر به سزایی 
داشــته و منجر به دستاوردهای علمی و فناورانه ارزشمندی شده 

پژوهشکده فولاد 
فضایی برای پیوند دانشگاه و صنعت فولاد

  دکتر علی مالکی
عضو هیئت علمی دانشگاه صنعتی اصفهان



60

است. در جهت نیل به ارتباطی منسجم تر و انجام طرح های بزرگ 
و چندجانبــه مورد نیاز صنایع فولاد پژوهشــکده فولاد به عنوان 
تشــکیلاتی لازم و ضروری جهت گسترش کیفی و کمی فعالیت 
های مشــترک دانشگاه و صنایع فولاد و پاسخ به نیازهاي پژوهش 
و فناوری در صنعت فولاد در ســال 1386 در دانشــگاه صنعتی 
اصفهان تاســیس شد. در سال 1389 دانشــگاه با رویکرد تقویت 
پژوهش اقدام به تقویت ارکان پژوهشــي خود به ویژه پژوهشکده 
فولاد نمود. در این راســتا معاونت پژوهشــي و معاونت آموزشي 
پژوهشکده فولاد تشکیل شدند تا این پژوهشکده بتواند پاسخگوي 
نیازهاي پژوهشي و آموزشــي صنایع مرتبط باشد. پس از افتتاح 
پژوهشــگاه دانشگاه صنعتی اصفهان در ســال 1392 پژوهشکده 
فــولاد همچنان به عنوان یکی از پژوهشــکده های آن به فعالیت 
خود ادامه می دهد. پژوهشکده فولاد در اهداف و برنامههای خود 
به دنبال کمک به خودکفایی و ارزش افزایی صنعت فولاد از طریق 
ایجاد مرکز تحقیقات کلان و آینده نگر فولاد با قدرت نقش آفرینی 

در سیاستگذاریهای کلان فولاد در کشور میباشد.

گروه ها و کارگروه های پژوهشی ½
پژوهشکده فولاد متشکل از سه گروه پژوهشی طراحی و شبیهسازی، 
فرایند و انرژی میباشد. کارگروههای پژوهشی زیرمجموعه گروهها 
بوده و در حوزههای تخصصی مرتبط با صنعت فولاد فعالیت میکنند. 
از جمله کارگروههای فعال در پژوهشکده فولاد میتوان کارگروههای 
مهندســی ســطح، فناوری نورد، شــکل دهی فلزات، ریختهگری، 
آهنسازی، فولادسازی، بهینه سازی سیستمهای حرارتی، احتراق و 
آلاینده ها، مهندسی معدن، اتوماسیون، برق، مهندسی شیمی، محیط 
زیست، لیزر و برادهبرداری اشاره کرد. هریک از کارگروهها با توجه به 
حوزه فعالیت از انواع تجهیزات آزمایشگاهی که در پژوهشکده فولاد یا 

سایر بخشهای دانشگاه قرار دارد بهرهبرداری میکنند.

همکاری پژوهشکده با صنعت فولاد ½
بیــن پژوهشــکده فــولاد و صنایــع  همکاریهــای متعــددی 
مختلــف انجــام گرفتــه کــه از جملــه برخی مــوارد در ســال 
 جــاری میتــوان بــه اجــرای پروژههــای ذیــل اشــاره کــرد.
بازنگری و تدوین ساختار جدید هسته های تحقیقاتی - شرکت فولاد 

مبارکه اصفهان
امکان سنجی، طراحی و تدوین مرکز شبیهسازی مجازی -  �

شرکت فولاد مبارکه اصفهان
برنامهریزی و اجرای دوره آموزشــی- پژوهشی مهندسی  �

فناوری ارشد بهینهسازی ساخت قطعات صنعتی - شرکت 
ذوب آهن اصفهان

هسته خلاقیت و نواوری - شرکت فولاد مبارکه �
راه اندازی تالار تحقیقات مجازی - شرکت فولاد مبارکه �
تخمین نیروهای نورد گرم و تحلیل قفسه R1 شرکت فولاد  �

مبارکه – شرکت فنی و مهندسی فولاد مبارکه
 علاوه بر شرکت فولاد مبارکه و ذوب آهن اصفهان پژوهشکده فولاد 
با صنایعی مثل مجتمع صنایع و معادن احیا سپاهان، شرکت فولاد 
غرب آسیا، شرکت فنی و مهندسی فولاد مبارکه و بسیاری شرکتهای 
بزرگ و کوچک دیگر در زمینههای مختلف از جمله انجام تحقیقات 
کاربردی جهت رفع مشکلات جاری، مشاوره، آموزش و امکان سنجی 

همکاری داشته است.

میزگرد صنعت ½
یکی از فعالیتهایی که پژوهشکده فولاد از سال 1391 آغاز کرده است برگزاری 
میزگرد صنعت میباشــد. هدف از برگزاری میزگردهای صنعت ایجاد تعامل 
مستمر و هم اندیشی بین پژوهشکده فولاد و صنایع مطرح فولاد کشور می 
باشد. متخصصان صنعت و اعضای هیأت علمی دانشگاه در طول یک نیمروز 
به تبادل اطلاعات و بحث و بررســی در مورد مسائل مشترک و راهکارهای 
همکاری می پردازند. در عین حال این نشست ها به صنایع نیز کمک می کند 
تا به تبادل اطلاعات و دستاوردها با یکدیگر بپردازند. برگزاری این نشست ها 
همراه با سخنرانی های تخصصی توسط صنعت و یا دانشگاه می باشد و تا 
کنون هشت نشست با موضوعهای مختلف برگزار گردیده است )اطلاعات 
بیشتر در مورد میزگردهای صنعت در وب سایت پژوهشکده فولاد به آدرس 

si.iut.ac.ir موجود است(. 

چشم انداز 1404  ½
برترین مرکز جامع و مرجع پژوهشي داراي قدرت تولید علم و فناوري 
در مــرز علوم و تکنولوژي دنیا در کلیه زمینه هاي مرتبط با صنعت 

فولاد در سطح خاورمیانه

اهداف  ½
ایجاد مرکز تحقیقات کلان و آینده نگر برای صنعت فولاد  �

در کشور
قدرت نقش آفرینی در سیاســتگذاری های کلان فولاد در  �

کشور
ایجاد توانایي ممتاز تشخیص راهبردهاي فني، مدیریتي و  �

اقتصادي برتر در تولید فولاد
ایجاد توانایي ممتاز در تحلیل، طراحي، بهینه سازي، نوآوري،  �

افزایش بهره وری و ایحاد مکانیزم های بومي سازي در زمینه 
فرایندها، سیستم ها و دستگاه ها مرتبط با صنعت فولاد

ایجاد توانایي ممتاز در استفاده از نتایج تحقیقات دانشگاهی  �
در رفع نیازهای فناوری در صنعت فولاد

ایجاد توانایي در تهیه و تدوین اســتانداردهاي ملی صنعت  �
فولاد

سیاست ها  ½
ایجاد زیر ســاخت هاي لازم براي همــکاري بخش هاي  �

مختلف در پیشبرد تحقیقات در صنعت فولاد
تولید و ارائه مواد و فناوری های جدید در صنعت فولاد  �
ایجاد شبکه آزمایشگاهي جامع در صنعت فولاد �
ایجاد کتابخانه و بانک اطلاعاتي در صنعت فولاد �
انتقال و بومی سازی دانش فنی �
انجام پــروژه هاي مورد نیاز صنایع اعــم از: انجام پروژه  �

های بین رشــته ای مورد نیاز صنایع فولاد، تبدیل نتایج 
تحقیقات دانشــگاهی به فناوری در صنعت فولاد، انجام 
تحقیقات توسعه ای- کاربردی در راستای سیاست هاي 
صنایع فولاد، توســعه و کاربرد فــن آوري هاي نوین در 
صنعت فــولاد، بهبود کیفیت و افزایــش راندمان تولید 
محصولات فولادی، توســعه محصــولات جدید با ارزش 

افزوده بالا در صنعت فولاد
ایجاد کنسرسیوم آموزشي و ایجاد توانایي ممتاز در پیشبرد  �

اهداف آموزشي در صنعت فولاد 
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یکی از محققان دانشگاه کمبریج انگلســتان موفق شد برای اولین بار در 
جهان، روشــی را برای تولید صنعتی فولاد حاوی نانوساختار ارائه کند. این 
روش بسیار مقرون به صرفه بوده و برای استفاده در صنعت بسیار مناسب 
اســت. زمانی که صحبت از مواد ساختاری می شود، همگان تصور توده ای 
بزرگ از مواد با اســتحکام بالا خواهند داشــت همانند تیرآهن های مورد 
استفاده در ســاختمان ها و پل ها. اگر با کامپوزیت  ها آشنایی داشته باشید، 
می دانید که می توان با استفاده از نانوفیبرها و نانولوله های کربنی ساختار مواد 
توده ای را تقویت کرد. در واقع ساختار فلزات همجنس توده ای را می توان با 

افزودن نانوساختارها کنترل کرد. 
اخیرا مقاله ای با عنــوان The first bulk nanostructured metal در 
  Science and Technology of Advanced Materials نشــریه
توسط هادیشا به چاپ رسیده است که نویسنده آن اعلام کرده  که برای اولین 
بار در جهان موفق به تولید صنعتی فولاد توده ای حاوی نانوساختار شده  است. 
اما واقعا چه راهکاری برای کاهش هزینه تولید صنعتی فولاد توده ای حاوی 

نانوساختار توسط هادیشا ارائه شده است؟ پاسخ بسیار ساده است: باید این فلز را 
به مدت 10 روز در دمای 200 درجه سانتیگراد گرما داد. با این کار درون فولاد 
ساختارهای منفرد باینایتی ایجاد می شود. البته فلزی که با این روش ساخته 
می شود را به سختی می توان برای جوشکاری استفاده کرد، هادیشا برای رفع 
این مشکل نیز راهکارهایی را پیشنهاد داده است. در مقاله ای که این محقق 
در دانشگاه کمبریج به چاپ رسانده، برای اولین بار در جهان چگونگی تولید 
صنعتی فولاد توده ای حاوی نانوساختار را نشان داده است. در این محصول 
از ذرات باینایتی آهن به ابعاد 20 و 50 نانومتر اســتفاده شده است )باینایت به 
ساختارهای سوزنی شکل درون فولاد گفته می شود که در دماهای بین 220 
تا 550 درجه سانتیگراد تشکیل می شود(. نویسنده در این مقاله دلیل اهمیت 
و نقش نانوســاختارها را در تقویت ساختار فلز توضیح داده و در ادامه، شرایط 
مورد نیاز برای طراحی و ساخت مواد حاوی نانوساختار را تشریح کرده است. 
یکی از چالش های اصلی در تولید انبوه، کاهش هزینه است که در این مقاله، 

راهکارهای آن را تشریح شده است.

کاهش هزینه  ی تولید صنعتی فولاد با 
دانش نانو 

تازه های پژوهش
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تحليل و مقاله

در حال حاضر در زنجیره فــولاد دو نوع عدم توازن 
وجــود دارد: یکــی عدم تــوازن در ظرفیت تولید و 
دیگری عدم توازن در ســودآوری که هر دو ناشی از 
فقدان دید یکپارچه و مدیریت فراگیر در این صنعت 

است.
تولید فولاد مشتمل بر چندین حلقه است که اندکی 
کم توجهی به یک حلقه سبب بروز مشکلات در سایر 
حلقه ها می گردد. این توجه می بایست در برگیرنده 
تمامی ابعاد و تحت مدیریت متخصص و جامع باشد تا 
هم میزان تولید در حلقه های مختلف متناسب گردد 
و هم با ایجاد توازن و تناسب در سودآوری بخش ها، 
سرمایه گذاران را نسبت به ورود به زنجیره تولید فولاد 

ترغیب کرده و اطمینان خاطر بخشد. 
در نوشــتار فعلی قصد بر این است که زنجیره تولید 
فــولاد از منظر ایجاد ارزش افزوده و ســودآوری در 
بخشــهای مختلف مورد بررســی قرار گیرد چرا که 
عدم تناسب در سودآوری حلقه های زنجیره فولاد، 
سرمایه گذاری نامتناسب در کل زنجیره و در نتیجه 
عدم توازن در ظرفیت تولید و مشکل همیشگی تامین 
مواد اولیه در صنعت فولاد را به دنبال خواهد داشت.

بررســی ها نشــان می دهد که میزان سودآوری 
در حلقه های ابتدایی زنجیره تولید فولاد بســیار 
بالاتر از حلقه های پایانی آن اســت. همانگونه که 
در نمودارهای زیر مشهود است، در چند سال اخیر 

ساختار 
مدیریت 
فراگیر، 

راهکار ایجاد 
توازن در 

زنجیره فولاد
   سیدرسول خلیفه سلطانی
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران
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همواره حاشيه سود 
شركت هاي معدني 

دو برابر بيش از 
فولادسازان بوده است
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حاشیه سود شرکت های بزرگ تولیدکننده سنگ آهن بیش از دو 
برابر شرکت های بزرگ فولادی است.  همچنین به همین دلیل و 
در پنج سال اخیر  بازده داراییهای شرکت های بزرگ فولادی کمتر 
از نصف شرکتهای بزرگ سنگ آهنی بوده است. نسبت بهای تمام 
شده به فروش نیز که میزان تاثیر نهاده های تولید را منعکس می 
کند، در شرکتهای فولادی بیش از دو برابر شرکتهای معدنی است.
با توجه به نمودارهای آورده شده در صفحه قبل مشخص می گردد 
که سودآوری در زنجیره فولاد از معدن تا محصول نهایی به درستی 
تقسیم نشده و نامتوازن بودن آن بسیار قابل توجه است. اما سوالی 
که پیش می آید این اســت که این سودآوری در بخش معادن که 
عامل بســیار مهمی در ترغیب ســرمایه گذاری در این بخش می 
باشــد، چرا اکتشاف و استخراج شایســته ای را به همراه نداشته 
اســت؟ با اندکی تامل در طرح های توسعه ای معادن و مجوزهای 
صادر شــده چند ساله اخیر پاسخ این ســوال را در می یابیم: این 
حاشیه سود بالا به جای ســرمایه گذاری در اکتشاف و استخراج 
که رســالت اصلی معدن داری اســت، صرف احــداث طرح های 
فولادســازی شده است؛ آن هم در نقاطی از کشور که از دسترسی 

آسان به نهاده های مهم تولید فولاد برخوردار نیست! 
همین مســئله آغازی است بر تشــدید نامتجانسی ها در صنعت 
فولاد. آیا اعطای مجوز به یک نهاد یا شرکت برای استخراج سنگ 
آهن کشور، آنها را مجاز به مصرف آن در هر راستایی می کند؟ آیا 
استخراج کنندگان سنگ آهن مجازند از نامتوازن بودن سودآوری 

در زنجیره فولاد در جهت احداث کارخانجات فولادسازی استفاده 
کرده و چالش های متعددی را برای تولید ملی فولاد کشور ایجاد 
نمایند؟ آیا وقت آن نرســیده که دولت در  فرآیند صدور جوازهای 
تاسیس و پروانه های بهره برداری در صنعت فولاد بازنگری اساسی 
نماید و در این راســتا از متخصصــان این امر کمک بگیرد؟ آیا  با 
این همه ذخایر شــناخته شده و نشــده سنگ آهن در کشور می 
بایســت همچنان دغدغه اکتشاف و استخراج را داشته باشیم، آن 
هم در حالی که معادن بزرگ کشــور از حاشیه سود ۷0 درصدی 

برخوردارند؟ 
این ها بخشی از انبوه ســوالاتی است که با مقایسه سودآوری دو 
بخش معدن و فولادســازی در زنجیره تولید فولاد به ذهن متبادر 
می شــود که صد البته قابل تامل بسیار اســت. اما چالش بعدی 
فرآوری ســنگ آهن در دو حلقه کنسانتره و به ویژه گندله است. 
در سال گذشته بیش از 20 میلیون تن سنگ آهن از کشور خارج 
شــده اســت در صورتی که اگر همین سنگ آهن تا مرحله تولید 
گندله فرآوری شــود حدود 4 هزار میلیارد تومان به ارزش افزوده 
ملی کشــور اضافه می شود. در حال حاضر صنعت فولاد کشور از 
حدود 6/5 میلیون تن کمبود گندله رنج می برد و تولیدکنندگان 
آهن اسفنجی به سختی ماده اولیه خود را تامین می کنند. این در 
حالی است که میزان سرمایه گذاری لازم برای تولید گندله کمتر 

از سایر بخش های زنجیره فولاد است. 
عدم سرمایه گذاری در تولید کنسانتره وگندله  سبب سرمایه گذاری 
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کمتر در تولید آهن اســفنجی شده اســت به طوری در حال حاضر 
تعداد کارخانجات تولیدکننده آهن اسفنجی کمتر از تعداد انگشتان 

دو دست است. 
همان طور که در نمودار زیر مشــاهده می گردد، صنعت فولاد در حلقه های 
پایانی یعنی ذوب و نورد از یک بازار رقابتی برخوردار است و بالعکس در حلقه 
های آغازین با انحصار روبرو اســت. در اقتصاد نیز هر کجا که انحصار وجود 
داشــته باشد، تمایل به تحصیل منفعت بخشی بیشتر است. این انحصار به 
ویژه در حلقه قبل از ذوب یعنی آهن اسفنجی، مشکلات عدیده ای را برای 
فولادســازان ایجاد نموده است. البته همان طور که قبلا بیان شد یک دلیل 
مهم ایجاد این بازار انحصاری در بخش آهن اسفنجی، کمبود گندله به عنوان 
ماده اولیه این بخش اســت که آن هم به عدم توجه به فرآوری سنگ آهن 
بر می گردد. بنابراین باز هم ملاحظه می گردد که نامتوازن بودن سودآوری و 

ظرفیت تولید در حلقه های مختلف، یکدیگر را تشدید نموده اند.  
در نمودار فوق تعداد تولیدکنندگان آهن اســفنجی 9 عدد ذکر شده و این در 
حالی است که عملا 2 یا 3 کارخانه به فروش آهن اسفنجی مبادرت می کنند 
و سایر تولیدکنندگان این بخش، آهن اسفنجی تولیدی خود را در خطوط ذوب 
خود مورد استفاده قرار می دهند. این بازار به شدت انحصاری و عدم تناسب 
عرضه و تقاضا در این حلقه باعث شده که آهن اسفنجی با قیمتی بالاتر از حد 
معمول به فروش برسد که این مسئله کاهش حاشیه سود واحدهای تولیدکننده 
فولاد خام را به دنبال داشته است. واحدهای ذوبی کشور به واسطه نامتناسب 
بودن عرضه و تقاضا در بازار قراضه به عنوان دیگر ماده اولیه خود نیز تحت 
فشار قرار گرفته و از آن سو هم کاهش سودآوری به آنان تحمیل شده است. 
رکود بازار محصولات فولادی به ویژه در مقاطع طویل و کاهش قیمت آن 
در بازار نیز تولیدکنندگان فولاد خام را مجبور به کاهش قیمت شمش کرده به 

طوری که با در نظر گرفتن شرایطی که وصف گردید، حاشیه سود واحدهای 
ذوب خصوصــا در بخش خصوصی به حدود صفر رســیده و حتی در برخی 

کارخانجات منفی هم شده است. 
در بخش نورد به ویژه در مقاطع طویل هم به دلیل رقابتی بودن بازار وضعیت 
به همین گونه است. کاهش تقاضای محصولات فولادی و تداوم رکود بازار، 
سبب افت شدید قیمت ها شده و به دلیل عدم کاهش متناسب قیمت شمش، 
سودآوری واحدهای نوردی نیز تنزل پیدا کرده است به گونه ای که به اعتقاد 
برخی کارشناسان تولید میلگرد در سایزهای معمول در شرایط کنونی توجیه 

اقتصادی ندارد یا به عبارت دیگر شرکت را متحمل زیان می کند. 

نتیجه گیری
با توجه به مطالب فوق به نظر می رسد ایجاد توازن سودآوری در حلقه های 
مختلف زنجیره تولید فولاد متناســب با سرمایه گذاری لازم برای هر حلقه،  

نیازمند توجه و اقدام ضروری همراه با بررسی های کارشناسی است. در این 
راستا نقش یک مدیریت فراگیر که نگاهی جامع به کل زنجیره فولاد داشته 
باشد، از اهمیت بسزایی برخوردار است. نهاد، سازمان، ستاد، انجمن و به طور 
کلی یک ساختار منسجم و متخصص می بایست متولی صنعت فولاد کشور 
باشــد به طوری که بتواند در بلند مدت زنجیره فولاد کشــور را چه از منظر 
سودآوری و چه از منظر ظرفیت تولید متوازن ساخته و البته متوازن هم توسعه 

دهد.
در کوتاه مدت و میان مدت نیز اقداماتی همچون ورود مسئولانه دولت برای 
تعیین فرمول قیمتی در حلقه های دارای بازار انحصاری، اتخاذ تدابیر لازم برای 
تشویق معدنکاران و سرمایه گذاران به فرآوری سنگ آهن تا گندله و تزریق 
نقدینگی برای بهره برداری سریع تر طرح های تولید آهن اسفنجی و گندله می 

تواند در دستور کار جدی متولیان صنعت فولاد کشور قرار گیرد. 
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گزارشی از صنعت فولاد آلمان

آلمان چگونه بزرگترين 
تولیدکننده فولاد خام اروپا شد؟
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بعــد از اتحــاد دو آلمــان میــزان تولید فــولاد در دولــت فدرال 
جدیــد در ابتدا با افت همراه شــد. کارخانه هــاي تولیدي قدیمي 
بــه تدریج تعطیل شــدند زیرا تحت شــرایط بــازار آزاد هیچ گونه 
رقابتــي بین تولیدکننــدگان محصولات فولادي وجود نداشــت و 
 در برخي موارد تولید آن ها از لحاظ زیســت محیطي غیرموجه بود. 
آخرین کوره زیمنس مارتین در سال 1994 به فعالیت خود خاتمه 
داد. بعد از آن تولید تا ســال هاي اخیر همواره رو به رشــد بوده و به 
بیش از دو برابر افزایش یافته است. از سال 1994 فرآیند تولید فولاد 

الکتریک به تدریج رو به کاهش گذاشت.

جهاني سازي و ادغام  �
 در ســال هاي اخیر جهاني ســازي تنها موجب تغییر چهره صنعت 
فولاد در جهان نشــد، بلکــه ادغام شــرکت هاي داخلي و خارجي 
 در کشــور آلمان نیز ابعــاد همکاري هاي تــازه اي را پدیــد آورد. 
از این رو بعد از ادغام شــرکت هاي Thysen و Krupp شــرکت 
جدیدي تاسیس شد که به عنوان بزرگترین شرکت آلماني مطرح شد. 
به طور کلي ظهور گروه هاي فعالي از قبیل آرسلورمیتال، ریوا و فرالپي 

در بازار فولاد آلمان در نتیجه اتحاد شرکت هاي کوچک است. 

در حــال حاضر، فــولاد خام در آلمان به وســیله چــدن خام در 
فرآینــد تولید فولاد در کوره اکســیژني )کنورتوهــاي LD( و یا از 
طریق قراضه آهني به عنوان یک مــاده اولیه در فرآیند تولید فولاد 
الکتریک )به وسیله کوره قوس الکتریک( تولید مي شود. فرآیندهاي 
تومــاس و زیمنس مارتین )SM( براي تولید فــولاد از نظر کارایي 
و خواص فولاد مورد نظر با این روش ها قابل مقایســه نیســت و از 
 لحاظ شــرایط زیســت محیطي نیز مشــکلاتي را به همراه دارند. 
روش تولید فولاد با استفاده از کوره اکسیژني نیز مدت ها پیش یعني 
دهه 60 میلادي ابداع شد. اســتفاده از فرآیند تولید فولاد به روش 

الکتریک نیز از اواسط دهه 80 میلادي بتدریج افزایش یافته است. 

واردات  �
در زمان رونق اقتصادي ســال 200۷، بازار جذاب آلمان نیز با رشد 
مناســبي همراه شــد. پس از آن در نتیجه بحران اقتصادي جهاني 

بازار فولاد آلمان با افت چشــمگیري مواجه شــد. این بحران روي 
واردات کشــورهاي عضو اتحادیه اروپا و دیگر کشــورهاي دنیا تأثیر 
گذاشــت. حدود 56 درصد نیازهاي بازار فولاد آلمان در سال 2009 
از فولادسازان داخلي تامین شد. بیشترین حجم واردات از کشورهاي 
عضو اتحادیه اروپا و 11 درصد از دیگر کشــورها بوده و کشورهایي 
که بیشترین صادرات فولاد به آلمان را دارند از مناطق اتحادیه اروپا، 
NAFTA، آســیا، CIS و دیگر کشــورهاي اروپایي هستند. میزان 
واردات محصولات فولادي آلمان از ژانویه تا آوریل ســال 2010 بالغ 
بر 6/52 میلیون تن بوده که نسبت به مدت زمان مشابه سال 2009 

حدود 16/4 درصد افزایش را نشان مي دهد.

صادرات  �
روند افزایش صادرات محصولات فولادي آلمان گواه عملکرد بین المللي 
مناسب صنعت فولاد آلمان است. بیشترین حجم صادرات محصولات 
فولادي آلمان )بالغ بر ۷5 درصد( به کشــورهاي دیگر عضو اتحادیه 
اروپا اســت. طي ســال 2009، میزان صادرات به کشورهاي اتحادیه 
اروپا با افت مواجه شده است. صادرات فولاد به دیگر کشورها از سال 
 2003 تــا 2008 ثابت بوده و در هر ســال نزدیک به 5 میلیون تن 

بالغ شــده، اما در سال 2009 میزان صادرات به 4/1 میلیون تن رسیده است. 
از مهمترین کشــورهاي مقصد محصولات فولادي آلمان مي توان به دیگر 
کشورهاي اروپایي، کشورهاي آسیایي، آفریقایي و منطقه NAFTA اشاره کرد. 

مبادلات تجاري �
در ســال 2013، حــدود ۷5 درصــد از مبادلات تجــاري خارجي 
محصولات فــولادي در آلمــان در محدوده اتحادیــه اروپا صورت 
مي پذیرد. در سال 2009 میزان واردات محصولات فولادي یک افت 
40 درصدي را تجربه کرد و میزان صادرات نیز در این سال حدود 30 
 درصد کمتر از میزان صادرات محصولات فولادي در سال 2008 بود. 
مازاد صادرات براي محصولات فولادي نورد شده در سال 2009 بالغ 
بر 1/۷ میلیون تن شــد. مازاد مبادلات تجاري با کشــورهاي غیر از 
اتحادیه اروپا نیز از 3/3 میلیون تن در سال 2005 به 2/4 میلیون تن 

در سال 2009 کاهش یافته است. 

چیلان- آلمــان هفتمین تولید کننده فولاد دنیا و بزرگترین تولیدکننده فولاد خام در اتحادیه اروپا اســت. این کشــور 
پیشرفته اروپایی بعد از کشورهاي چین، ژاپن، هند، روسیه، ایالات متحده و کره  جنوبي به عنوان یکی از بزرگ تولیدکننده 
فولاد در جهان مطرح اســت. آلمان بعد از کره  جنوبي هفدهمین تولیدکننده محصولات نورد گرم در جهان اســت. همانند 
 دیگر کشــورهاي صنعتي محصولات نورد گرم آلمان شــامل 60 درصد محصولات تخت و 40 درصد محصولات دیگر است.

صنعت فولاد آلمان طي 40 سال گذشته دستاوردهاي بزرگي را به دست آورده که این امر موجب پیشرفت هاي مداوم این صنعت در رقابت 
بین المللي شده است. بهره وري به معني میزان تولید ویژه فولاد خام برحسب تن به ازاي هر نفر شاغل است که در این دوره رشد بسیار 
 سریعي داشته است. اخیراً این میزان به 355 تن به ازاي هر شاغل رسیده است. این مقدار در بین تمام کشورهاي دنیا بالاترین میزان است. 
در ســال 1970 مقدار قابل توجهي از فولاد تولیدي توسط فرآیند زیمنس مارتین )SM( تولید مي شد، این فرآیند پرهزینه و 
غیراستاندارد از نظر زیست  محیطي نتوانست مدت زیادي دوام بیاورد. در همان زمان، میزان استفاده از فولادهاي الکتریکي با 

رشد قابل توجهي همراه شد. همچنین میزان مصرف فولادهاي خاص در این دوره زماني دو برابر شد. 
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صفحه آخر

مسجد »تانکو میزان زین العابدین« معروف به مسجد آهنی   
دومین مسجد بزرگ شهر پوتراجایا بعد از مسجد پوترا است. مسجد 
آهنی مالزی یکی از زیباترین مســاجد جنوب شرق آسیا است که 

محراب آن 113 متر ارتفاع دارد. 
علت اینکه آنرا مســجد آهنی نام نهاده اند این است که ۷0درصد 
مصالح این بنای مقدس از فولاد است که فولاد آن معادل 6 هزار تن 
می باشد. هزینه ساخت این مسجد 6۷ میلیون دلار بوده که پذیرای 

26 هزار نمازگزار  است.
کار ساخت این مســجد در سال 2004 شــروع و بعد از نوسازی 
و ســاخت بناهای جانبی در ســال 2009 به بهره برداری رسید و 

سرانجام در 11 ژوئن سال میلادی قبل به طور رسمی افتتاح شد.

در طراحی معماری این مسجد بر سه مفهوم باد، سادگی و شفافیت 
تأکید شده است و از ویژگی های منحصر به فرد مسجد آهنی می 
توان به سیستم تهویه آن اشاره کرد که بدون وجود پنکه و یا کولر 

هوای مطبوع را به داخل مسجد هدایت می کند.
محراب این مســجد مزین به آیات قران از ســوره های بقره و آل 
عمران و به خط زیبای نســخ است که بر روی شیشه های بلند و 
یکپارچه استفاده شــده، گویی این آیات در اطراف محراب شناور 

هستند و زیبایی شبستان مسجد را دوچندان کرده است.
این مسجد به عنوان جدیدترین جاذبه توریستی در شهر پوتراجایا 
)پایتخت اداری مالزی( و عبادتگاه شهروندان پوتراجایا که بیشتر آنها 

مسلمان هستند، شناخته شده است.

مسجد آهنی مالزی 

   ایمان سلیمانی


